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květen - červen 2009

každý rok v tomto období zde 
píši, jak rychle nám uběhl 
půlrok daného roku. Letos to 
snad bylo ještě rychlejší, než 
kdy jindy.
Možná, že alespoň nadcháze-
jící dny prázdnin přinesou klid 
do našich duší, že si budeme 

moci o dovolené pořádně odpočinout a nabrat 
tak co nejvíce sil do dalších měsíců tohoto 
zvláštního roku 2009.
A proč zvláštního?
Letos je to asi poprvé, kdy nás pořád někdo něčím 
straší. Tu ekonomickou krizí, tu prasečí chřipkou, 
jinde zase padajícím letadlem, vojenským hara-
šením, zemětřesením, záplavami, atd.
Všechny tragické události u nás i ve světě se samo-
zřejmě negativně projevují i do našeho života.
Lidé jsou vystrašeni z možné ztráty zaměstnání, 
z nemoci  či neštěstí.
Ještě jsme neskousli demokratický způsob 
života, nestihli jsme se ztotožnit s ideály demo-
kracie (jak se má ale  člověk s nimi ztotožnit, 
když to ve skutečnosti funguje úplně jinak) a už 
se zase bojíme příštích dnů.
Jistota. Slovo, které většinou všichni hledáme, 
abychom mohli prožívat alespoň trochu spoko-
jený život.
Jistota práce pro zajištění rodiny.
Jistota zdraví pro zajištění možnosti práce a pro-
žití života. 
Jistota spokojené rodiny pro správné fungování 
tohoto společenství a vychování dětí.
K těmto jistotám bychom mohli přidávat další 
a další jistoty. Nedávno jsme ztratili jistotu naší 
vlády, našeho předsednictví v EU a postupně ztrá-
címe i iluze o tom, že vše jde správným směrem.
Naše pochybnosti podporují i vystoupení poli-
tiků, umělců a dalších celebrit, chování zaměst-
navatelů i zaměstnanců.
A právě chováním těchto různých celebrit se 
oháníme při naší nezdvořilosti.
Všichni poukazujeme na to, že ten anebo ta jsou  
zazobanci, namyšlenci, sobci, nevychovanci, 
atd. a my se jim častokrát v mnohém podo-
báme. Akorát se o nás tolik nepíše.
Nikdo z nás by se neměl se svým nevhodným 
chováním schovávat za chování druhého tím, že 
poukazuje, když ten může to, tak já to také mohu.
Pokud si neuvědomíme, že se každý z nás  nebude 
chovat podle zásad společenského chování (nám 
věřícím by stačilo chovat se podle Desatera 
Božích přikázání), budeme společností, ve které 
se budeme cítit velmi špatně. Jeden druhému 
budeme závidět, nebudeme si věřit, budeme si 
znepříjemňovat život hádkami, apod.
Copak slušnost a ohleduplnost je přítěží 
v našem životě?
Někdy to tak sice vypadá, ale naštěstí je většina lidí 
slušně vychována, umí pozdravit, nebojí se práce, 
snaží se pomáhat druhým, atd. Jen se nesmí 
nechat odradit tou neslušnou menšinou, která nám 
znepříjemňuje život výtržnostmi, neoprávněnými 
stížnostmi či zneužíváním naší vstřícnosti.

Z P R A V O D A J  O B E C N Í H O  Ú Ř A D U  B O L A T I C E
Z obsahu:
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Co se dočtete v příštím zpravodaji?

•Jak řeší místní firmy ekonomickou krizi?
•Uspěla obec s žádostmi o dotace?
•Vývoj ekonomiky obce.
•Co se v obci udělalo a co se ještě plánuje?
•Spolupráce s družebním obcemi.
•Studie nového centra obce.
•Křest 3. CD s písněmi v hlučínském nářečí.

Inzerce

dodání do 24 hod.

�
skladem

125.000
produktů
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Měli bychom nadále trpělivě k těmto lidem při-
stupovat svojí slušností a ochotou a postupně tak 
otupit jejich hroty nebo jim dát najevo, že se svými 
projevy chování nějak mezi nás nezapadají.
Nesmí nás odradit ani to, že většinou slušný 
člověk nemá nikde zastání a  že na grázlíka jsou 
naše zákony krátké.
Jak se říká – Boží mlýny melou pomalu (někdy 
hodně pomalu), ale nakonec namelou každému 
podle zásluh.

Milí spoluobčané,
přeji Vám, abyste měli dostatek sil i odvahy vypo-
řádat se slušně s těmi, kteří vám znepříjemňují 
Váš život, abyste se nebáli upozornit na neslušné 
chování jiných lidi či dokonce na chování, které by 
nějakým způsobem někoho šikanovalo.
Jen tak se můžeme vypořádat s těmi, kteří nám 
život znepříjemňují. 
Přeji Vám také příjemné a krásné prožití dovo-
lené a prázdnin a nezapomeňte se všichni 
vrátit ze svých cest po republice, Evropě i světě 
ve zdraví domů.
              Mgr. Herbert Pavera

Motto: „Svět je hezký a stojí za to o něj bojovat“. 
                 Hemingway

P o d ě k o v á n í  n e n í  n i k d y  d o s t !
Obec Bolatice je známá i tím, že jako jedna z mála 

obcí pravidelně děkuje svým spoluobčanům, organi-
zacím i firmám za jejich krásný vztah k obci.
Není samozřejmostí, aby lidé bez nároků na odměnu 
či za reciproční službu obětovali svůj volný čas i své 
finance pro druhé občany i pro samosprávu. V Bola-
ticích to jsou stovky lidí a desítky organizací a firem, 
které denně, týdně, měsíčně či jen několikrát za rok 
pomohou své obci při její údržbě nebo rozvoji!
Pro obec Bolatice je velkou ctí, že alespoň takovou formou 
může všem svým partnerům vyjádřit své poděkování, uznání.
Obec Bolatice děkuje:
1. Spoluobčanům:
- za pravidelnou údržbu obecních pozemků (zeleň, 
zametání chodníků, cest)
- za aktivní zapojování do práce spolků, organizací
- za podporu akcí pořádaných v Bolaticích 
- za hlášení všech poruch na obecním majetku
- paní Miladě Bortlíkové, paní Gabriele Bočkové 
za přípravu snídaní pro hosty z družební vesnice Linum
- panu Martinu Praskovi za řízení fotbalových zápasů 
družebních vesnic 28.6. v Kravařích
- panu Mgr.Josefu Labudovi a panu Gerhardu Václa-
víkovi za tlumočení do německého jazyka při setkání 
s přáteli z družební vesnice Linum
- panu Martinu Bortlíkovi, a některým bývalým 
fotbalistům a také panu Radkovi Slivkovi za pomoc 
s organizací družební návštěvy z Linum,
- p. Jiřímu Burianovi - za pomoc při přípravě Stavění 
máje ve skanzenu, při údržbě skanzenu a při zajišťo-
vání průvodcovských služeb ve skanzenu
- p. Rudolfu Nandzikovi – za pomoc při organizaci Sta-
vění máje ve skanzenu a při údržbě skanzenu
- p. Dominiku Theuerovi – za pomoc při organizaci Sta-
vění máje ve skanzenu (a jeho přátelům z ul. Souběžné) 
- za pomoc při údržbě skanzenu a za zajišťování průvod-

covských služeb ve skanzenu
- p. Karlu Ostárkovi a jeho přátelům – za pomoc 
při organizaci Stavění máje ve skanzenu
- p. Zuzaně Blahetkové, Gabriele Bočkové, Aleně 
Böhmové, Barbaře Plaskurové a sl. Janě Rata-
jové – za napečení buchet na soutěž „O bolatic-
kou buchtu“ v rámci Stavění máje ve skanzenu
- p. Františku Benešovi – za pomoc při organi-
zaci Stavění máje ve skanzenu – pletení prutů
- p. Jiřině Skibové a seniorkám - za přípravu pro-
gramu na Stavění máje ve skanzenu 
- p. Ing. Radku Kotíkovi a p. Ing. Petru Kašnému 
z Kobeřic – za pomoc při zpracování žádosti 
o dotaci na výstavbu hřiště s umělým povrchem
- Manželům Andreasovým a Složilovým 
– za vstřícnost i pomoc při opravě dvojdomku u ZŠ
- p. Sandře Konečné, jejím rodičům a přáte-
lům – za uspořádání nádherného Francouzského 
odpoledne 23. 5. 2009,
- Všem účinkujícím a pořadatelům Cesty za pohádkou
- p. Jiřině Kurkové (roz. Češkové) ze Štěpánko-
vic - za otevření rodinného centra na koupališti 
pro rodiče s malými dětmi
2. Spolkům a organizacím:
- SDH Bolatice za pomoc při vypouštění hrází při 
přívalových deštích
- FK Bolatice za spolupráci při organizaci dru-
žební návštěvy z Linum a z Rud  
- Dětské organizaci Kondor - za spolupráci při 
výměně oken v budově staré školy, za pořádání 
výletů a táborů pro děti a mládež
- ZŠ a MŠ – za vstřícnost a spolupráci při rekonstrukci 
budov ZŠ a MŠ, za pořádání akcí pro děti a veřejnost 
(Den dětí, Akademie, Cesta za pohádkou, atd.)
- FK Bolatice – za uspořádání Sportovní slavnosti 
pro veřejnost

- Myslivecké společnosti Křeménky – za zapůjčení 
stanů a lavic na Stavění máje ve skanzenu
- Borovským fotbalistům - za uspořádání turnaje 
v malé kopané
 3. Firmám a společnostem:
- p. Kamilu Schneiderovi – za sponzorování opravy 
skla hodin na věži kostela
- restauraci Barca na hřišti FK - za spolupráci při 
organizaci Francouzského odpoledne a koncertu 
dechové hudby na hřišti FK
- nájemcům nebytových prostor v DOS - za vstříc-
nost a spolupráci při výměně oken
- ISOTRA a.s. – za finanční příspěvek na  Stavění máje ve skan-
zenu, Kácení máje na Borové, koncerty dechové hudby
- Šimeček – krby a kachlová kamna – za finanční 
příspěvek na Stavění máje ve skanzenu, Kácení 
máje na Borové 
- KAVÁRNĚ PARK – za finanční příspěvek na kon-
certy dech. hudby
- DAJPP s.r.o. – za finanční příspěvek na Kácení 
máje na Borové, koncerty dech. hudby
- ARMAST, s.r.o. – za finanční příspěvek na Stavění 
máje ve skanzenu, koncerty dech. hudby
- Zahradnictví Mazal – za pomoc při výsadbě trav-
ního porostu na svahu nového chodníku na Borovou
- DK1 - Ing. D. Kozel – za sponzorování 1 ks uvítací 
tabule na příjezdu do obce a za pomoc obci při 
řešení stavebních problémů v obci
Sponzorům Kácení máje na Borové: AUTODOPRAVA 
Václav Fus, p. Vlastislavu Poláškovi, p. Radkovi 
Poláškovi, p. Josefu Kučerovi, p. Janě Mochové, 
p. Manfredu Jarošovi, Lité podlahy DUDA - 
Obchodní a stavební společnost s.r.o., p. Erichu 
Stromskému, DK 1, Zahradnictví Mazal     
     Mgr. Herbert Pavera

Chodník na Borovou zvýší bezpečnost chodců! 

V měsících dubnu, květnu a červnu realizovaly TS Bolatice výstavbu nového chodníku na Borovou.
Na stavbu, která v letošním roce stála obec asi 1,5 mil. Kč, získaly Bolatice díky vítězství v sou-

těži Vesnice roku dotaci ve výši 1 mil. Kč z ministerstva pro místní rozvoj.
Chodník v délce přes 400 m by měl  především zvýšit bezpečnost chodců. Ti budou moci z Bolatic 
do Borové chodit nejenom po chodníku, ale na ul. Lipová v Borové získají i bezpečný osvětlený 
přechod pro chodce.
Stavbu chodníku ocení tak nejenom naši spoluobčané z Borové, ale také ti, kteří navštěvují borov-
ské občany či vycházejí přes Borovou na procházky do lesa a okolí.   Mgr. Herbert Pavera

Borováci se setkali s dalšími Borováky

Plný autobus borovských spoluobčanů vyjel v pátek 26. 6.  do Borové Lady na Šumavě na tradiční 
setkání občanů všech Borových z České republiky i ze Slovenska!

Po tři dny se jednak dobře bavili při různých dovednostních soutěžích, při zpěvu i tanci, ale pře-
dávali si také zkušenosti ze života ve svých obcích. Od dobré nálady je neodradil ani vytrvalý déšť.
Letošní ročník i letošní zkušenosti jsou pro naše Borováky velmi důležité, protože jim mohou 
pomoci připravit setkání Borováků v roce 2010, které se uskuteční v naší Borové!
        Mgr. Herbert Pavera



 

 

    okrsek 1   
Obecní úřad  

okrsek 2          
Kulturní 

dům 
okrsek 3  
Borová 

celkem 
za 

obec 
Počet osob zapsaných do seznamu voličů 1426 1561 545 3532 

Počet voličů , kterým byly vydány úřední obálky   258 344 156 758 

Počet odevzdaných úředních obálek   258 344 156 758 

Počet platných hlasů ve volebním okrsku   256 344 156 756 

Procento zúčastněných (%) 18,06 22,04 28,62 21,46 

  

Název strany počet hlasů celkem 

Libertas.cz 3 1 1 5 
Křesťanská a demokratická unie-Českosl. strana lidová 23 47 17 87 
Věci veřejné 4 9 - 13 
Občanská demokratická strana 106 139 59 304 
Suverenita 4 10 2 16 
Volte Pravý Blok – www.cibulka.net - 4 - 4 
Sdružení pro republiku –Republikánská strana Českosl. - 1 1 2 
Evropská demokratická strana 6 8 6 20 
Strana svobodných demokratů - 2 - 2 
Česká strana národně sociální - 1 - 1 
Národní strana 1 - - 1 
SDŽ-Strana důstojného života - 1 - 1 
Humanistická strana 1 - - 1 
Moravané 1 4 - 5 
Nejen hasiči a živnostníci s učiteli do Evropy 1 1 2 4 
Komunistická strana Čech a Moravy 22 25 10 57 
STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ-VAŠE ALTERNATIVA 5 1 2 8 
SNK Evropští demokraté 5 10 2 17 
Strana zelených 1 3 1 5 
Strana soukromníků České republiky - - 1 1 
Zelení 1 1 - 2 
Dělnická strana 1 2 4 7 
Nezávislí 1 - 3 4 
Česká strana sociálně demokratická 70 74 45 189 
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Ovlivní ekonomická krize rozvoj obce?
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Ekonomická krize ovlivňuje již druhým rokem 
rozvoj celého světa. A její dopad ucítí, bohužel, 

i občané České republiky a také Bolatic.
Možná, že někteří z Vás, čtenářů zpravodaje, máte 
osobní zkušenost s ekonomickou krizí. Váš zaměst-
navatel či Vaše firma měla a má méně zakázek, 
pracovali jste nebo pracujete na zkrácený úvazek, 
někteří z Vás dokonce přišli o práci.
Také obec Bolatice pociťuje dopad ekonomické 
krize na svůj rozpočet. Za období leden až květen 
2009 jsme na daních získali o 600 000,- Kč méně, 
než za stejné období loňského roku.
A jaký daňový vývoj bude v dalších měsících, to si 
nedovolí nikdo odhadnout.
Banky i ministerstvo financí dnes odhadují pokles  
daňových příjmů cca o 10%.
Pro obec Bolatice by to znamenalo nižší příjmy 
o více jak 3 mil. Kč!
Obec schválila v březnu 2009 rozpočet obce, ve kterém 
měla rezervu 1,4 mil. Kč a další rezervu měla v tzv. odlo-
žených investicích ve výši přes 3 mil. Kč.
Vzhledem k tomu, že obec nyní jedná s bankou 
o možném krátkodobém úvěru na zafinancování 
staveb z dotací EU (dokončení rekonstrukce ZŠ, 
oprava zdravotního střediska), upravila si podle 

předpokladů banky své příjmy a výdaje.
Pro rok 2009 jsme snížili daňové příjmy o 10% 
oproti roku 2008 a pro rok 2010 dokonce o 15% 
(oproti roku 2008)!
Jen během těchto dvou let tak obec může přijít 
až o 8 mil. Kč!
Od roku 2011 se již předpokládá mírný růst ekono-
miky a tím také i daňových příjmů, ale až do roku 
2014 (včetně let 2009 a 2010) přijde obec prav-
děpodobně min. o 15 mil. Kč!
A 15 mil. Kč už bude poznat i při budování v obci.
Obec bude muset omezit některé výdaje a rozvoj 
obce už nepůjde takovým tempem jako dosud. 
Teoreticky je možné, že ekonomika se propadne 
ještě více a postihne to negativně i obec.
Je však možné, že se ekonomika uzdraví rychleji 
než se předpokládá a to by určitě pro všechny 
z nás bylo tou nejlepší zprávou.
Obec by i nadále mohla pokračovat ve svém 
dynamickém rozvoji, i když trošku pomaleji než 
doposud.
Příští měsíce ukáží, jak na tom naše ekonomika 
skutečně je. O dalším vývoji rozpočtu obce i daňo-
vých příjmech Vás budeme informovat v příštím 
čísle zpravodaje.        Mgr. Herbert Pavera

Spolupráce s družebními vesnicemi 
je nadále plnohodnotná!

Obec Bolatice spolupracuje se čtyřmi zahra-
ničními obcemi – s Linum v Německu, 

s Rudami v Polsku, s Doľanami na Slovensku, 
s Nagykovásci v Maďarsku.
S maďarskou vesnicí je spolupráce zatím stále 
na začátku, se slovenskými Doľanami se díky 
aktivním turistům v Doľanech i u nás spolupráce 
úspěšně rozvíjí (dolanští turisté navštívili Bola-
tice v dubnu v rámci Bolatické dvacítky a naši 
turisté pojedou 8. - 10. 8. do Doľan na jejich 
turistický pochod).
S polskými Rudami velice aktivně spolupracují 
naši hasiči a především ZŠ a MŠ Bolatice. Ta na             
2. června připravila i díky dotaci EU z programu 
přeshraniční spolupráce velmi zajímavou oslavu 
Dne dětí společně pro polské i české žáky.
Také obec Bolatice získala na rozvoj spolupráce 
s polskými Rudami dotaci z Euroregionu Silesia, 
z programu EU – Miniprojekty na přeshraniční spolu-
práci. V rámci tohoto společného projektu se usku-
teční koncem června setkání bolatických a rudských 
fotbalistů, koncem srpna přijedou do Bolatic mladí 
lidé z Rud, kteří se budou mj. podílet na opravě 
naučné stezky, budou poznávat okolí obce, zapojí 
se do přípravy dožínek, atd. Začátkem září se pak 

uskuteční setkání polských a našich hasičů.
Pozadu nezůstává ani spolupráce s Linum. 
Fotbalisté z Linum (stará garda) přijeli 
s paní starostkou Wilmou Nickel do Bola-
tic na poslední červnový víkend a mladí lidé 
z Linum přijedou do Bolatic koncem srpna 
na dožínky a na setkání s mladými lidmi z ostat-
ních družebních vesnic.
Pro Linum je naše obec významným partne-
rem. Však uznejte sami. V době od 22. do 26. 
července si v Bolaticích objednali soustředění 
mladí fotbalisté z Linum, kteří se chtějí u nás 
připravit na nový ročník fotbalových soutěží.
A paní starostka Wilma Nickel pořádá pro mladé 
lidi v Linum opět tábor, kterého se zúčastní pět 
našich mladých občanů koncem července. 
V Linum stráví devět dnů a mj. se zúčastní tra-
dičního Čapího festivalu (Storchenfest).
Setkávání občanů různých národností přináší 
mnoho pozitiv do života občanů i do života dru-
žebních obcí. 

Lidé získávají nové přátele a obce nové zkuše-
nosti pro rozvoj obcí (např. obec Linum se letos 
také přihlásila do německé obdoby soutěže Ves-
nice roku)!         Mgr. Herbert Pavera

Veřejné setkání s občany z Borové se tradičně zúčastnily desítky občanů 

Začátek května je vždy vymezen pro tradiční 
setkání vedení obce a zastupitelů z Borové 

s občany z Borové.
Letošní setkání se sice uskutečnilo až 13. května, 
ale ani pozdější datum neza-
bránil velkému zájmu spoluob-
čanů z Borové o toto setkání.
Asi čtyři desítky občanů si 
vyslechlo z úst starosty obce 
jednak poděkování za pomoc 
obci při údržbě veřejného 
prostranství, za péči o maje-
tek obce (hasiči), za rozvoj 
kulturně-společenského života 
v osadě Borová (členové osadního výboru, hasiči, 
MŠ, rodiče a další občané) a také informace o tom, 
jak byly vyřízeny připomínky občanů z minulého 
setkání (úprava tlaku vody, chodník na Borovou, 
oprava rozhlasu, dopr. značek, atd.).
Občanům bylo na setkání také připomenuto, co 
vše se obci podařilo na Borové udělat v roce 2008 
(opravy překopů cest, výstavba parkoviště na ul. 

Krátká, nové dětské hřiště na skládce, atd.), co plá-
nuje obec opravit či vybudovat v roce 2009 (oprava 
budovy MŠ, chodník Borová, rekultivace skládky, 
kanalizace kolem hasičárny,) i v dalších letech 

(chodník na ul. K Lesu, rekul-
tivace skládky, výsadba zeleně, 
úprava zeleně na bývalé 
skládce v Seču, atd.).
Starosta obce také zmínil 
možné problémy občanů – 
nedokončená oprava někte-
rých komunikací, četnost 
autobusů, rekultivace skládky, 
zpevnění polních cest, nedo-

statečná kapacita MŠ, atd.
Občané v diskusi pak požádali vedení obce o pro-
jednání možnosti rozšíření ul. Okružní, úklidu polní 
cesty do Bolatic od bláta, položení nové vrstvy 
asfaltu na hřiště na skládce, atd.
Stejně jako v minulých letech probíhalo setkání 
v přátelské atmosféře a za velkého zájmu občanů 
z Borové o rozvoj nejen této osady, ale i celé obce.
           Mgr. Herbert Pavera

Dotace občanům – Zelená úsporám 
– fikce, nebo skutečnost?

Ministerstvo životního prostředí a Státní fond 
životního prostředí (SFŽP) přišly s výborným 

nápadem, jak pomoci občanům snížit náklady 
za teplo.
Připravily dotační program Zelená úsporám, který 
má tisícům domácností přinést snížení nákladů 
za plyn, elektrickou energii, apod., používaných při 
vytápění domů.
Občané, kteří plánují zateplení rodinného domu 
nebo bytových domů, včetně zateplení stropu 
horního podlaží, střechy, podlahy nad sklepem, 
výměnu oken i venkovních dveří, chtějí změnit stá-
vající topení na pevná paliva na vytápění biomasou, 
tepelnými čerpadly či solárními kolektory, atd. (více 
na www.zelenausporam.cz, tel. 800 260 500), 
mohou požádat o dotaci. 
Výše dotace se odvíjí od výše investice a od výše 
snížené spotřeby tepla provedenými investicemi. 
Čím bude v budoucnu nižší spotřeba tepla, tím bude 
vyšší dotace. 
Jenže dobrá myšlenka (poskytování dotací) nemusí 
ještě být dobře zrealizovatelná. 
Každý ze zájemců o dotaci si bude muset projít urči-
tou trnitou cestou.
Pokud se rozhodne, že si vše zajistí zájemce o dotaci 
sám, musí počítat s papírováním a spoustou času 
věnovaného vyplňování žádostí, jednání s projek-
tanty, s energetickými auditory, realizační firmou 
i se zástupci SFŽP, atd.
V případě, že se rozhodnou využít služeb některé 
z firem, které již dnes ve velkém nabízejí svou 

pomoc, musí počítat s tím, že také zaplatí za tuto 
službu ať už přímo této firmě, nebo v ceně za inves-
tici firmě, kterou zprostředkovatelská firma dopo-
ručí, určí.
Každý, kdo uvažuje o této dotaci, musí počítat s tím, 
že několik tisíc korun bude muset investovat ještě 
dříve, než začne zateplovat svůj dům nebo realizo-
vat úsporná opatření.
Kdo uvažuje o zateplení domu, o výměně systému 
vytápění či o výstavbě pasivního domu, měl by zvážit 
i možnosti využití dotace.
Je nutné si uvědomit, že např. zateplení domu může 
vyjít podle energetického auditora daleko dráž 
(zateplení musí splňovat podmínky SFŽP pro snížení 
úspor!), než plánuje vlastník domu. Např. na místo 
10 cm polystyrénu na zateplení budete muset použít 
14 cm polystyrénu či jiná opatření, atd.
Pokud si zateplíte dům sami prostřednictvím něja-
kého zedníka a známých, mohou Vás náklady vyjít 
i se zateplením půdy do 100 000,- Kč.
Pokud využijete služeb odborné firmy, vyjde 
Vás zateplení domu i úrok z půjčky hodně přes 
200 000,- Kč.
Požádat o dotaci se určitě vyplatí těm, kteří uvažují 
hodně ekologicky, chtějí provést max. opatření pro 
snížení spotřeby tepla nebo vybudovat pasivní dům 
a mají již připravené finance na toto opatření. Ti 
na tom vždy jen získají.
Ostatní, kteří si chtějí např. na investice vedoucí 
k úsporám půjčit, musí počítat i s tím, že se jim zvýší 
náklady i o úroky z úvěrů! 
           Mgr. Herbert Pavera

Informace o změně majitele ordinace dětského lékaře
Fy Mediclinic Brno zaslala obci Bolatice oznámení, že ke dni 1. 6. 2009 došlo k převodu podniku, 
k němuž náleží věci, práva a jiné majetkové hodnoty sloužící k provozování ordinace MUDr. Jana 
Beneše, na adrese Bolatice, Opavská 11, 747 23 Bolatice na společnost Mediclinic a.s.
                  Janetta Gratzová 

Budovy mateřských školek jsou díky 
dotaci státu a EU opraveny

V loňském roce získala obec dotaci  z Ope-
račního programu životní prostředí (OPŽP) 

ve výši 4,7 mil. Kč na zateplení budov mateř-
ských škol v Bolaticích a v Borové. Hned 
na podzim byly zahájeny první práce a letos 
v květnu byla stavba předána obci.
Budovy mateřské školy v Bolaticích mají novou 
zateplenou střechu, nová okna, vchodové dveře 
i novou zateplenou fasádu.
Budova MŠ v Borové má zateplenou půdu, 
vyměněná okna, vchodové dveře a také celá 
budova získala novou zateplenou fasádu.

Celkové náklady na zateplení budov MŠ, stavby, 
které realizovala firma Norbert Rybka, Kravaře, 
dosáhly výše cca 6,2 mil Kč.
Do budoucna se budou muset ještě opra-
vit ve školkách v Bolaticích sociální zařízení  
ve 2. budově, elektřina a podlahy, v borovské 
školce se rovněž budou muset opravit sociálky, 
podlahy a za několik let také střecha (včetně 
nového krovu).
Pokud ještě budou k dispozici dotace, bude se je 
obec snažit získat, v opačném případě bude obec 
tyto opravy realizovat postupně ze svých prostředků. 
              Mgr. Herbert Pavera

VÝSLEDKY VOLEB do EVROPSKÉHO PARLAMENTU 
ve dnech 5. - 6. června  2009 v  B O L A T I C Í C H 

Ve škole probíhá čilý 
stavební ruch

Také na opravu budov ZŠ získala obec dotace. V současné době se 
ve školních budovách realizují dvě stavební akce. První z nich byla 

již zahájena loni na podzim a její součástí je generální rekonstrukce 
severního pavilonu ZŠ (střecha, podlahy, rozvody tepla, elektřiny, vody, 
nový nábytek, atd.)
Druhá akce s názvem Zateplení budov ZŠ Bolatice zahrnuje výměnu 
všech oken a venkovních dveří, zateplení střechy, zateplení fasády 
všech budov a realizace nových střech na jižním pavilonu, ve spojova-
cím traktu a ve staré tělocvičně.
Na rekonstrukci spodního pavilonu ZŠ Bolatice získala obec dotaci 
z Regionálního operačního programu ROP 4.1 Rozvoj venkova  ve výši 
8,1 mil. Kč. Na zateplení budov ZŠ získala obec z programu OPŽP 
ve výši 9,9 mil. 
Celkové náklady obou staveb dosáhnou 22 mil. Kč!
Obě stavby provádí stavební firma Norbert Rybka z Kravař.
Dozor nad výstavbou jak u školy, tak i u školek, zajišťovala a zajišťuje 
firma DK1 Ing. D. Kozel.                   Mgr. Herbert Pavera

Obec dále investuje do snižování nákladů na energii 

Již v loňském roce zahájila obec velké investice do výměny nekvalitních oken v obecních budovách. V budově domu obchodu a služeb 
(DOS – bývalý OÚ), v budově staré školy, v kulturním domě, na fotbalovém hřišti a také v budovách MŠ se proinvestovaly stovky tisíc korun!

Také v letošním roce uvolnila obec další statisíce korun do výměny oken. Nejvíce jich bude prostavěno v budovách ZŠ. Nová okna byla vsa-
zena i do dvojdomku u ZŠ a v některých obecních budovách byla dokončena 2. etapa výměny oken (stará škola, kulturní dům, dům obchodu 
a služeb). Již dnes víme, že náklady vytápění budov se nám výrazně snižují.  
A ještě zřetelněji je snížení nákladů vidět u obecních budov, ve kterých obec ve spolupráci s firmou RWE (provozovatel kotelen ) uskutečnila 
modernizaci plynových kotelen (budovy ZŠ a MŠ, budova KD a budova DOS).
Díky těmto investicím by mohla obec ušetřit desítky až stovky tisíc korun za náklady na tepelnou energii.                       Mgr. Herbert Pavera

Policie ČR pomáhala obci, obec 
pomáhá policii

Poslední roky jsou ve znaku blízké spolupráce mezi Policií ČR a obcí 
Bolatice.

Policisté pomáhají obci např. řídit dopravu při kulturních akcích 
(Dožínky, Den strašidel), vykonávají dohled nad místy, ve kterých může 
docházet k nárůstu trestné činnosti, dohlížejí nad dodržováním pravi-
del silničního provozu, pořádají besedy s žáky ZŠ zaměřené na pre-
venci, doporučují obci řešení dopravního značení, atd.
Aby policisté mohli častěji provádět kontroly v obci a zajistili tak 
větší bezpečnost občanům, rozhodla se obec darovat Policii ČR kartu 
na pohonné hmoty v ceně 15.000,- Kč. Obec v žádném případě nechce, 
aby Policie více pokutovala občany za jejich přestupky. Naopak, cílem 
je zajistit občanovi větší pocit bezpečí v obci.
                    Mgr. Herbert Pavera

V obci se objeví další 
dopravní značky

V pátek 29. května navštívili obec na základě žádosti starosty obce 
zástupci dopravní policie ČR z Opavy, aby se seznámili se stavem 

dopravního značení v obci. Policisté si projeli celou obec a také se 
vyjádřili k některým problémům v dopravním značení v Bolaticích.
Po společné diskuzi bylo doporučeno, aby v obytné zóně v blízkosti 
ostrůvků byla vytvořena parkovací místa s omezením v zimním období. 
Přechod na ul. Nádražní v blízkosti ul. Padoly a ul. K Hrázi nedoporučili 
posunout z důvodu, že chodci by přecházeli cestu přímo v křižovatce. 
Doporučili však označit silnici 100 m před přechodem vodorovnou 
dopravní značkou upozorňující na přechod a také zrcadlem u pře-
chodu pro chodce.
Policisté se také vyjádřili kladně k možnosti vybudovat oficiální 
zastávku pro autobusy na ul. Ratibořská (pohostinství Braschke), která 
by sloužila jen pro výstup dětí z Borové, které cestují do školy.
Mezi další doporučená omezení v obci je umístění dodatkových tabu-
lek na parkovišti v ul. Padoly a na ul. Ke Koupališti, které by v sezóně 
zamezily parkování služebních dodávek na parkovištích!
Podporu ze strany policistů získalo i omezení stání na ul. Ratibořské 
od ul. Polní po ul. Lesní či osázení kruhové křižovatky (zeleň + světla) 
nebo budování ostrůvků na příjezdech do obce. Policie také přislíbila 
pomoc obci při měření rychlosti vozidel.
I v budoucnu chce obec úzce spolupracovat s odborníky z dopravní 
policie, aby tak zajistila co nejlepší rozvoj opatření zvyšující bezpeč-
nost silničního provozu.                                        Mgr. Herbert Pavera

Letní kino 
v Bolaticích

Komise mládeže, sportu a pro volný čas navrhla nájemci 
kina p. Jaroslavu Loskotovi, aby promítnul filmová před-

stavení formou tzv. Letního kina.
Pan Loskot přislíbil, že ve druhé polovině srpna zajistí  buď 
na koupališti, v areálu FK popř. na jiném vhodném místě  
promítnutí alespoň dvou filmů.
Komise i pan Loskot tak chtějí obohatit bolatické  kulturní 
léto o další aktivity.
Termíny i plánovaná představení budou včas oznámena na 
obecních vývěskách a v obecním rozhlase.
      Mgr. Herbert Pavera

Projekce dokumentů o obci i o tradicích 
na Hlučínsku se líbila

Ve středu 29. dubna připravil OÚ pro občany v kinosále kulturního 
domu promítání tří dokumentárních filmů.

Zhruba padesát občanů tak mohlo poprvé zhlédnout  nový dokument 
scenáristy a režiséra MgA. Mgr. Marka Skláře, který zachytil ve svém 
půlhodinovém filmu nejen život v obci v letech 2007 a 2008, ale 
také vyprávění pamětníků o životě před desítkami let.
Diváci zhlédli také dokument o obci Bolatice, zachycující bohatý 
kulturně-společenský i investiční život v obci, který výborně zpraco-
val kameraman p. Rostislav Pečinka, a rovněž měli možnost jako 
první na Hlučínsku vidět nový dokumentární snímek pana Pečinky, 

který zachycuje průřez všemi tradicemi a akcemi v obcích a městech 
Hlučínska od ledna do prosince.
Všechny tři snímky se divákům velmi líbily a po zásluze je odměnili 
po projekci potleskem.
Diváci měli po ukončení projektu možnost diskutovat se starostou 
obce o problémech v obci i o dalším rozvoji obce. Mimo jiné se 
hovořilo o nutnosti předcházet rychlé jízdě řidičů, o úspoře energií,                  
o snižování znečištění životního prostředí i o možnosti vytvoření nového 
centra obce za obchodním střediskem a na autobusovém nádraží.
                    Mgr. Herbert Pavera
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Zapojte se do hlasování 
na internetových 

stánkách obce

Zhruba každé dva měsíce se snaží obec položit formou inter-
netových stránek obce (www.bolatice.cz) nějakou otázku 

občanům obce, aby získala představu, jak se dívá občan 
na určitý problém v obci. Poslední otázkou, na kterou jste mohli 
odpovídat, byla žádost obce o vyjádření, jakou novou zdravot-
nickou službu by si přáli v případně opraveném a rozšířeném 
zdravotním středisku.
Ankety se zúčastnilo více jako 200 respondentů, z nichž většina 
(60 %) by si přála novou ordinaci ortopedického a chirurgic-
kého lékaře.
Otázky se mění 1 x za dva měsíce, výjimečně častěji. 
                  Mgr. Herbert Pavera

Obec pokračuje v aktivitách Národní sítě zdravých měst 
a Místní agendy 21

Obec Bolatice je od roku 2006 členem Národní sítě zdravých měst. 
Díky členství v NSZM dosáhla obec řady zlepšení v práci s občany.

Během posledních třech let uspořádal OÚ každoročně několik setkání 
s občany, na kterých se projednávaly problémy či výstavba v jednotli-
vých lokalitách obce.
Mj. se v listopadu 2008 uskutečnilo 1. veřejné fórum, na kterém 
mohli občané pojmenovat největší problémy v obci.
Obec během těchto posledních let získala také řadu zkušeností 
z jiných měst i ze vzdělávacích akcí pořádaných kan-
celáří NSZM, které rovněž využívala při rozvoji obce 
(dotazníkové šetření, zapojení se do úspor energie,  
snaha o zlepšování komunikace s občany, nové akce 
pro veřejnost, atd.).
Obec začala každoročně plánovat své aktivity pro 
zlepšení své práce a právě nové akce sestavuje 
komise pro místní Agendu 21 (zlepšování práce 
s veřejností) a komise Zdravé obce.
Tato komise pro obě oblasti má pět členů (Mgr. H. Pavera, M. Bortlík, 
Ing. R. Herudek, Bc. K. Adamcová, Ing. P. Bezděk), která dle potřeby 
zve na jednání komise např. členy výborů a komisí při OÚ či další 
spoluobčany.
Pro letošní rok naplánovala komise tyto aktivity.
1. Setkání s občany z Borové, setkání s občany řadových domů, 
setkání s občany s projekcí dokumentárních filmů o obci, setkání 
s občany bytových domů, setkání s občany v rámci Veřejného fóra, 
setkání vedení obce se žáky ZŠ, apod.
2. Obec by si měla nechat v srpnu letošního roku provést kontrolu 
hospodaření obce nezávislým auditorem.

3. Obec uspořádá pro občany Dotazníkové šetření o kvalitě života v obci.
4. Ve spolupráci s odborníky zpracuje obec Koncepci bezpečnosti obce.
5. Obec bude realizovat kampaň NSZM (Den Země, Den bez aut, 
Dny zdraví).
6. Obec zpracuje informační brožuru pro občany, ve které budou 
informace o dopravě, službách v obci, o zdravotnictví, o sociálních 
službách, o krizovém centru, důležitá telef. čísla, atd.

Některé aktivity se již uskutečnily, jiné se budou realizovat v dal-
ších měsících. Každopádně však zapojení se obce 
do Národní sít zdravých měst i místní Agendy 21 
přináší občanům více informací 
i příležitostí vyjádřit se k rozvoji obce a podílet se 
na rozvoji obce.

V obci také pracuje komise pro kontrolu reali-
zace Strategického plánu rozvoje a Akčního plánu. 
Členové komise se sešli 18. května 2009 na OÚ 
a zkontrolovali plnění úkolů a aktivit v tzv. Akčním 

plánu na roky 2008 a 2009. Většina plánovaných bodů je průběžně 
plněna, některé již jsou splněny, některé budou řešeny ve druhém 
pololetí či se přesunou do dalších let.
Pravděpodobně dojde i k vypuštění některých plánovaných bodů 
Akčního plánu (celý Akční plán naleznete na internetových stránkách 
obce www.bolatice.cz), a to z důvodu nedostatku financí či přehod-
nocení priorit.
Členové komise se sejdou znovu na podzim, aby naplánovali Akční 
plán rozvoje obce na další dva roky. 
Jejich návrh pak bude předložen veřejnosti a poté bude projednán 
zastupitelstvem obce.                Mgr. Herbert Pavera

Sauna na koupališti prochází velkou modernizací 

Bolatičtí „saunaři“ měli v letošním roce smůlu, že nemohli navště-
vovat místní saunu. Bohužel, ta po více jak 35 letech provozu již 

nevyhovovala hygienickým normám.
Navíc se v roce 2008 objevily spekulace, že nová sauna by mohla být 
vybudována v jiné lokalitě než na koupališti.
I proto obec jako vlastník koupaliště a nájemce koupaliště p. S. Miku-
lenka nechtěli zbytečně investovat do modernizace sauny. Po vyjas-
nění plánů investic místního podnikatele, který se rozhodl, že nebude 
saunu budovat, rozhodla se obec uvolnit ze svého rozpočtu 850.000,- 
Kč na rozšíření a modernizaci sauny na koupališti.
Další statisíce korun do dokončení sauny i zlepšení služeb na kou-
pališti proinvestuje nájemce koupaliště p. Stanislav Mikulenka. Nej-
později od 1. 11. 2009 by měla být otevřena nová sauna a do 30. 6. 
2010 by měl nájemce uskutečnit další investice do rozšíření banketky, 
opravy sociálek apod.                  Mgr. Herbert Pavera

Obec připravuje 6. změnu 
územního plánu obce!

První územní plán byl schválen pro katastr naší obce v roce 1996. 
Za uplynulých 13 let doznal velmi podstatných změn, které byly 

zahrnuty do celkem pěti změn ÚP. Všechny změny vyplynuly z potřeb 
obce či občanů (nová výstavba rod. domů, průmyslová zóna, ochranná 
zeleň, suché hráze, atd.).
V pořadí již 6. změnu ÚP obce Bolatice chce zahájit obec na podzim 
letošního roku. Bude to poslední změna, do které by se měly promít-
nout požadavky obce i občanů na  změny využití funkčnosti některých 
pozemků.
Tato změna č. 6 by měla být schválena do konce roku 2010. Po ukon-
čení této změny pak požádá obec na základě nového stavebního 
zákona o zpracování nového územního plánu, který by měl být dokon-
čen do konce roku 2015.
V době jeho zpracování již pak nepůjde s největší pravděpodobností 
zahajovat další změny.
Žádáme proto všechny vlastníky pozemků, aby se seznámili s územ-
ním plánem obce a případně se k němu i k jeho změnám vyjádřili.
Vlastníci pozemků však musí také počítat s tím, že ne na každém poli 
bude možné stavět rodinný dům, apod.                Mgr. Herbert Pavera

Místní podnikatelé opět 
zkvalitňují služby pro občany!

Možná ještě letos, nejpozději v příštím roce, se výrazně zkvalitní 
nabídka služeb pro občany.

Zaslouží se o ně místní podnikatelé.
Firma DK1 Ing. D. Kozla vybuduje na ul. Družstevní (u dětského hřiště) 
kavárnu, čajovnu a cukrárnu s prostory i pro maminky s dětmi. Firma 
Azpek p. J. Zajíčka a R. Kamráda ještě letos zahájí rozšíření aktivit 
u své solné jeskyně. Milovníci squashe  nebudou muset jezdit za svým 
sportem do okolí, ale budou moci využít nového squashového kurtu 
u pekárny, stejně tak i ti, kteří si rádi zacvičí jógu, břišní tance, apod. 
budou moci využít nového malého gymnastického sálu.
Obě firmy svými aktivitami nádherně zapadají do strategického plánu 
rozvoje obce, který má ve svém výhledu zahrnuto rozšíření výše popsa-
ných služeb.
Našim podnikatelům patří poděkování a přejeme jim, aby především 
naši spoluobčané využívali jejich služeb a byli s nimi maximálně spo-
kojeni!                   Mgr. Herbert Pavera

Které služby v obci 
ještě chybí?

Přestože obec Bolatice patří s nabídkou různých služeb občanům 
k těm nejlepším v regionu, přesto je ještě řada služeb, které by 

jistě naši občané přivítali.
Např. u zdravotnických služeb by mohly v obci fungovat ordinace orto-
pedického a chirurgického lékaře, očního lékaře a do budoucna by 
bylo velmi vhodné vybudovat malé rehabilitační centrum.
Protože každoročně přibývá cyklistů, určitě by si u nás našla svém 
místo prodejna a hlavně opravna kol.
Sportovcům jistě v obci chybí tenisové kurty či víceúčelové hřiště, 
mnozí by také přivítali bowling.
Pokud by se v krátké době podařilo realizovat tyto aktivity, získaly by 
Bolatice velmi kvalitní síť služeb a občané by tak mohli lépe trávit svůj 
volný čas a více pečovat o své zdraví.                      Mgr. Herbert Pavera

Obec by ráda získala další dotační peníze
Další rozvoj obce si nelze představit bez financí z dotačních programů.

Těžko by obec sama mohla realizovat dokončení opravy budov 
ZŠ (náklady cca 20 mil. Kč) či rekonstrukci zdravotního střediska 
(náklady cca 10 mil. Kč).
I proto obec v květnu letošního roku podala k Úřadu Regionální rady 
Moravskoslezského kraje dvě žádosti o dotaci z programu Regionál-
ního operačního programu – ROP – 4. 1. Rozvoj venkova.
Jedna žádost je na získání dotace na dokončení vnitřní rekonstrukce budov 
ZŠ, druhá na přístavbu a modernizaci zdravotního střediska, ve které by 
mohla vzniknout i nová ordinace chirurgického, ortopedického lékaře.

V červnu také obec podala žádost o dotaci z tzv. revolvingového 
fondu Ministerstva životního prostředí, ze kterého by ráda získala 
dotaci na zlepšení spolupráce s občany a na větší zapojování veřej-
nosti do rozvoje obce. V případě získání dotace by obec realizovala 
řadu aktivit zaměřených na větší informovanost občanů v oblasti 
životního prostředí, zdravého způsobu života, šetření energií, obec 
by mohla více měřit znečištění i hluk v obci, pro občany by mohl být 
vydán obšírný materiál o službách v obci, atd.
Zda se obci podaří získat dotace na zmiňované projekty, se dozví 
v podzimních měsících.                   Mgr. Herbert Pavera

Všeobecná zdravotní pojišťovna  
podpořila ordinaci ženského 

lékaře v obci

V květnu obdržela obec skvělou 
zprávu od pobočky Všeobecné 

zdravotní pojišťovny v Opavě (VZP).
Na základě rozhodnutí vedení Kraj-
ské pobočky VZP  uzavře VZP s ordi-

nací ženského lékaře v Bolaticích smlouvu.
Je to skvělá zpráva pro všechny ženy, které jsou klientkami VZP 
a chtěly navštěvovat místní ordinaci gynekologa.
Žádná z žen už tak nebude muset měnit zdravotní pojišťovnu a nebude 
muset platit za ošetření (pokud byla klientkou VZP). Za poslední rok 
odešly totiž od VZP desítky pacientek jen proto, že VZP stále odmítala 
podepsat s bolatickou ordinací smlouvu.
VZP udělala správný krok k rozšíření zdravotnických služeb v obci 
a všichni věříme, že vstřícný postoj VZP i dalších zdravotních pojišťo-
ven bude vstřícný i při dalším rozšiřování služeb našich lékařů.
                  Mgr. Herbert Pavera

Na OÚ si můžete koupit zajímavé 
dokumentární filmy

OÚ  Bolatice nabízí občanům k prodeji velmi zajímavé DVD s doku-
mentárními filmy  o obci i o tradicích  na Hlučínsku.
Např. 17minutový dokument, zachycující život obce za poslední roky, 
si můžete koupit s českým nebo německým či polským komentářem 
1 ks za 120,- Kč. Autorem dokumentu je pan Rostislav Pečinka.
Druhý dokument v délce cca 30 minut o obci Bolatice, ve kterém 
jsou zachycena i vyprávění pamětníků, si můžete koupit za cenu 
120,-  Kč nebo 140,- Kč (podle kvality obalu). Tento snímek je pouze 
s českým komentářem a zhotovil jej MgA., Mgr. Marek Sklář.
Třetí DVD s názvem Tradice Hlučínska si můžete koupit za cenu 120,- Kč. 
Dokument s českým, německým a polským komentářem zachycuje 
všechny tradice a tradiční akce, které se v obcích a městech  regi-
onu Hlučínska konají od  ledna do prosince. Autorovi dokumentu 
p. R. Pečinkovi se podařilo do asi 30minutového dokumentu zachytit 
krásné záběry ještě krásnějších akcí Hlučínska.
Všechny dokumenty jsou výborným dárkem pro Vaše přátele a známé a také 
vynikající příležitostí seznámit se, co se v obci  i regionu podařilo udělat.
                 Mgr. Herbert Pavera

Starostové poznávali na kolech cyklostezky 
na Hlučínsku 

Starostové obcí a měst Hlučínska se rozhodli 
na vlastní kůži si vyzkoušet, v jakém stavu jsou 

cyklostezky v jejich regionu. 
Ve čtvrtek 28. května, ve čtvrtek 4. června a ve čtvr-
tek 10. června se vydali na kolech  křížem krážem
jejich regionem.
Prvního cyklovýletu 28.5. se zúčastnilo deset zástupců 
obcí a měst Hlučínska, kteří vyjeli z Bolatic přes Ště-
pánkovice, Svobodu, Kravaře, V.Hoštice, M.Hoštice, 
Chlebičov, Oldřišov, Hněvošice, Ściborzyce Wielkie, 
Sudice, Krzanowice, Strahovice a  opět do Bolatic 
a jeli téměř 60 km.
Na druhý cyklovýlet 4.6. vyjelo již 17 cyklistů, kteří 
opět vyrazili z Bolatic přes Bohuslavice, Kozmice, 
Darkovičky, Markvartovice, Ludgeřovice, Petřko-
vice, Lhotu, Hošťálkovice, Hlučín, Kozmice (Jilešo-
vice), D.Benešov zpět do Bolatic. I tato trasa byla 
dlouhá okolo 60  km.
Třetí cyklovýlet po Hlučínsku se z důvodu špatného 
počasí neuskutečnil (11. 6.  i  25. 6. 2009). Cesta 

měla  vést přes Bohuslavice, Závadu, Vřesinu, Dar-
kovice, Šilheřovice, Hať, Píšť, Bělou, Chuchelnou, 
Kobeřice zpět do Bolatic a měřila by přes 60 km.
Starostové Hlučínska se v průběhu cesty seznamo-
vali nejenom s krásami přírody i s výstavbou v obcích 
a městech, ale také měli možnost zjistit, které cyk-
lostezky jsou ještě ve špatném stavu či kde chybí 
posezení nebo lepší značení.
Ze zkušeností z cyklovýletů se budou v jednotlivých 
obcích a městech plánovat úpravy cyklostezek 
a jejich dovybavení. Protože však vše stojí peníze, 
nebude to okamžitě v příštím roce. Ale každým 
rokem by měl být opraven určitý úsek cyklostezek 
a postupně by se mělo vylepšovat i zázemí na cyk-
lostezkách.
Ještě důležitější však bude dobudovat chybějící 
turistickou infrastrukturu-odpočívadla, posezení, 
opravny kol, restaurační zařízení přizpůsobené cyk-
listům, atd.
            Mgr. Herbert Pavera

Bolatice se přihlásily do mezinárodní soutěže

V roce 2008 získala obec Bolatice titul Vesnice 
Moravskoslezského kraje 2008 díky své upra-

venosti, množství zeleně, bohatému kulturnímu 
a společenskému životu a především díky práci 
občanů pro svoji obec.
Tento skvělý výsledek vyburcoval vedení obce před-
stavit úspěchy obce a jejich občanů i mezinárod-
nímu společenství.
Obec Bolatice se 
svým projektem 
nazvaným „Zdravá 
obec Bolatice  - 
obec, ve které 
běží život naplno 
a ve které stojí 
za to žít!“ přihlásila 
do mezinárodní sou-
těže THE INTERNATI-
ONAL AWARDS FOR 
LIVEABLE COMMUNITIES 2009.
V této velmi prestižní mezinárodní soutěži (letos 
běží již 13. ročník) se prezentují obce a města  
podle velikostních kategorií (naše obec je při-
hlášena do kategorie sídel s počtem obyvatel 
do 20 000).
Mezinárodní porota porovnává kvalitu života 
v obcích a městech. V jednotlivých posuzovaných 
kriteriích se hodnotí tvorba krajiny,  péče o kulturní 

dědictví, ekologie, zapojování veřejnosti, životní 
styl, plánování do budoucna.
Finále letošního kola soutěže Live Awards se usku-
teční v Plzni (loni bylo v Číně). Pokud bychom vůbec 
postoupili do tohoto finále, byl by to obrovský 
úspěch, protože do soutěže se hlásí města z více 
jak 50 zemí světa.
Z České republiky v této soutěži v minulosti uspěly 

např. města Kladno 
a Chrudim.
V kategorii měst 
do 20 000 obyvatel 
byla v posledních čty-
řech letech úspěšná 
pouze města z Irska.
A co nám vlastně 
soutěž může přinést?
- Již samotné sesta-
vení přihlášky (sou-

těžní zprávy) představuje shrnutí všeho, co se v obci 
podařilo a co by šlo ještě zlepšit.
- Obec může získat další zkušenosti z rozvoje jiných 
měst ve světě.
- Obec má možnost se představit na mezinárodní 
úrovni a více se zviditelnit.
- Zkušenost ze soutěže může obec využít ve svém 
dalším rozvoji.
           Mgr. Herbert Pavera

Bytové domy na ul. Družstevní snad přece 
jen budou dostavěny

Již v roce 2008 měla být dokončena výstavba 
min. jednoho nového bytového domu na ul. 

Družstevní. Bohužel investor stavby, Společnost 
ekonomických poradců Brno (SEP), se dostal 
do finančních  problémů a v současné době pro-
bíhá u brněnského soudu s touto firmou insol-
venční řízení.
Obec s firmou v lednu ukončila spolupráci pro 
nesplnění podmínek smlouvy a insolvenčnímu 
správci vrátila obec zálohu  firmy SEP za  pozemek.
Vlastníkem rozestavěných staveb je dle smlouvy 
mezi SEP  a  stavitelskou firmou  firma Norbert 
Rybka, Kravaře.
A právě tato firma se jako jediná přihlásila 

do nového výběrového řízení na prodej části 
pozemku na ul. Družstevní s rozestavěnými domy.
Obec Bolatice prodala  na  17. zasedání zastupi-
telstva pozemek pod i okolo rozestavěných budov 
právě firmě Norbert Rybka z Kravař.
Firma má v plánu během letošního roku dokončit 
hrubou stavbu u obou budov a v příštím roce by 
chtěla oba bytové domy dokončit.
V obci by tak mělo přibýt více jak 20  nových bytů.
Bližší informace o ceně, o rezervaci bytů se dozvíte 
u vedení firmy Norbert Rybka a v průběhu prázd-
nin by se informace o dostavbě bytů měly objevit 
i na internetových stránkách obce.
          Mgr. Herbert Pavera

Silnici do Dolního Benešova opraví v roce 2010

Řidiči i cestující se  mohou těšit!
V roce 2010 má být opravena silnice III/4671 z Bolatic do D.Benešova.

Krajská správa silnic Moravskoslezského kraje vyhověla žádosti obce a do plánu oprav na rok 2010 
zařadila opravu této, pro naši obec, významné  komunikace.
Tato silnice nebyla v minulosti nikdy důkladně rekonstruována, pouze se na ní 2x prováděl speciální 
postřik.
Teď čeká silnici frézování a položení nového koberce. Cesta mezi Bolaticemi a D.Benešovem tak 
získá kvalitní povrch, který jistě ocení všichni účastníci silničního provozu.          Mgr. Herbert Pavera

Kácení máje se konalo i nekonalo!

Velká dlouhodobě avizovaná akce Kácení máje 
v Bolaticích  se nemohla z důvodu špatného 

počasí uskutečnit.Přestože o tuto tradiční akci je 
vždy obrovský zájem a letošní ročník s moderáto-
rem Zdeňkem Izerem lákal návštěvníky z širokého 
okolí, musela být akce bez náhrady zrušena. Před-
povědi počasí prorokovaly na pátek 29.5. velmi 
špatné počasí, což se nakonec i potvrdilo. Byla 
zima a po celý den pršelo. 
A protože jsme museli odložit vystoupení Zdeňka 
Izera, rozhodli jsme o zrušení již v úterý 25.5. 
Řada lidí byla brzkým odvoláním akce zklamána,  
ale páteční počasí dalo za pravdu těm, co akci 
odvolali. Občané se však nemusí bát, že přijdou 
o vystoupení Zdeňka Izera, se svým programem 
i hostem zavítá do Bolatic v pátek 23. října.

V obci se však nekoná vždy jen jedna akce Kácení 
máje.
Již několik let je pořádáno setkání občanů u májky 
na náměstí  v Borové, a protože v sobotu 30. května 
vysvitlo sluníčko  z mraků a oschly všechny cesty 
a meze, uspořádali borovští pořadatelé za přispění 
obce Kácení máje na Borové. Akci navštívilo více 
jak 300 lidí, kteří se dobře bavili díky hezkému pro-
gramu (vystoupení dětí MŠ Borová, taneční skupina 
Taurus, dechová hudba Kobeřanka, karaoke p. J. 
Bochňáka) a bohatému občerstvení až do brzkých 
ranních hodin.
Poděkování za uspořádání této akce patří členům 
osadního výboru pod vedením paní D. Langrové, 
borovským hasičům, pohostinství U Kozla a všem 
účinkujícím.           Mgr. Herbert Pavera

V areálu fotbalového hřiště bude v létě postaveno 
hřiště s umělým povrchem

Již několik let usilovala obec o získání financí 
na vybudování hřiště s umělým povrchem. Ať už 

z různých nadačních fondů či dotačních programů 
však stále obec dostávala stejnou odpověď. Vaše 
žádost nebyla přijata.
Teprve letos se obci podařilo  i díky aktivitě členů 
Fotbalového klubu (především Ing. Radka Kotíka) 
připravit žádost tak, že jí bylo vyhověno  z dotač-
ního programu  ČMFS Výstavba minihřišť 2009. 
V celé ČR se v tomto roce vybudují z těchto peněz 

pouze tři hřiště (Bolatice, Trutnov a Dubí)
Obec tak získá z prostředků MŠMT 1 mil. Kč  formou 
položení umělého povrchu, který odpovídá velikosti 
hřiště o rozměrech 20 x 40 m.
Celkové náklady nového hřiště se vyšplhají na 2 mil. 
Kč a sportovci, i ti rekreační, získají  velmi kvalitní 
plochu, na které budou moci hrát především fotbal 
a také basketbal.
I tato výstavba hřiště přispěje ke zkvalitnění služeb 
v obci.           Mgr. Herbert Pavera

Děti navrhly logo Zdravé obce Bolatice

Obec Bolatice, jako člen Národní sítě zdravých 
měst (NSZM), usiluje o to, aby život v obci byl 

pro její občany co nejpříjemnější, aby nabídka 
zdravotnických i ostatních služeb byla co nejpes-
třejší, aby aktivity obce směřovaly ke stmelování 
občanů, ke zlepšování vztahů mezi lidmi, atd. Vět-
šina členů NSZM si 
vytvořila pro  napl-
ňování principů 
zdravé obce i svá 
loga. A mnohdy je 
pomáhaly navrho-
vat děti.
Také naše obec 
oslovila žáky ZŠ 
Bolatice, zda by pro 
naši obec nenavrhli 
logo Zdravé obce 
Bolatice.
Dětská fantazie 
je obrovská, a tak 
zástupci obce obdr-
želi ze školy desítky 
velmi zajímavých 
a krásných návrhů (ukázky jsou uvedeny na www.
bolatice.cz). Bylo velmi těžké vybrat ty, které by 
nejvíce odpovídaly smyslu zdravé obce a zároveň 
by byly graficky jednoduché.
Po dlouhé diskusi byly vybrány tři návrhy, které 
navrhla děvčata:

Jana Stuchlíková, Tereza Kalinovská, Michaela 
Hluchníková.
Tyto tři návrhy jsme předali grafikovi panu Pavlu 
Kocurovi, který je přepracoval do jednodušší gra-
fické úpravy (návrhy na www.bolatice.cz).
Každý z těchto tří návrhů by byl jistě důstojným 

logem naší obce, 
nakonec však 
dostalo přednost 
logo navržené Janou 
Stuchlíkovou.
Nové logo Zdravé 
obce Bolatice 
obsahuje vše, co je 
důležité pro vystih-
nutí náplně činnosti 
ve zdravé obci.
- Čtyřlístek – říká 
se, že čtyřlístek je 
pro štěstí a bez štěstí 
není spokojený život
- Sluníčko – sluníčko 
je zdrojem energie, 
zdraví i života

- Postavy muže a ženy držící se za ruce – to je cíl 
zdravé obce, aby vztahy mezi lidmi byly přátelské      
a aby společně šli za „štěstím“
Všem dětem (i pedagogům), které se navržení log 
zúčastnily, moc děkujeme. Autorky vybraných log 
obdržely i malou odměnu.       Mgr. Herbert Pavera
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Obec opraví kříž v lese 

Obec Bolatice se rozhodla, že v průběhu prázdnin opraví kříž 
za hájenkou v Chuchelenském lese.

Tento kříž byl postaven před mnoha lety na památku kruté vraždy 
oblíbeného bolatického učitele Oskara Kuroně.
V září (23. 9.) uplyne již 120 let od jeho tragické smrti.
Jeho krátký život v obci velmi poutavě před několika lety převyprá-
věla ve své knize „Kamenný svěděk“ spisovatelka A. Malchárková 
z D. Benešova.
Opravený kříž tak bude moci nadále připomínat neštěstí, které se 
stalo jen proto, že dva lidé se měli rádi a jiní jim lásku nepřáli.

                   Mgr. Herbert Pavera

Kdy se mělo otevřít koupaliště?
Každoročně se v červnu rozvíjí diskuse mezi občany na téma, kdy 

se mělo pro veřejnost otevřít koupaliště.
Stačí, aby v květnu trochu vykouklo sluníčko, a už všichni vzrušeně 
hovoří o tom, že koupaliště mělo mít  vyčištěný bazén a napuštěnou 
novou čistou vodu.
Počasí je však v červnu velmi vrtkavé a to letošní vlastně dokázalo, 
že nikdo není prorokem.
Nájemce koupaliště podle předpovědi v květnu předpokládal, že 
otevře koupaliště v polovině června. Jenže další předpověď, která 
namísto avizovaných 27 oC snížila teplotu na 20 oC, posunula i čištění 
bazénů o týden.
Za posledních pět let byla úspěšná z hlediska provozu pouze sezóna 
v roce 2006! Ostatní letní sezóny na koupališti byly velice průměrné 
či podprůměrné.
A ten, kdo neví, že i když nesvítí sluníčko a nikdo se nekoupe, stojí 
denní provoz koupaliště okolo 4 000,- Kč (energie, chemie, obsluha), 
požaduje otevření koupaliště již začátkem června.
Ano, někdy bývá začátkem června i tepleji, ale později je většinou v červnu 

deštivo. A otevřít koupaliště jen pro pár lidí je velice neekonomické. 
Je nutné také přiznat, že se stalo, že nájemce, jak sám přiznává, 
někdy podcenil předpověď  počasí a skvělý teplý červnový týden mu 
utekl.
Věřme, že nadcházející prázdniny přinesou nejen potřebné teplo pro 
provoz koupalitě, ale také i dostatečný počet návštěvníků. Především 
by mohlo přijít více našich občanů, protože většinou návštěvnost 
v minulosti zachraňovaly jen děti a koupající se z okolí, hlavně z blíz-
kého Polska.

Pozn. Informace pro všechny, kteří nevědí, kolik vlastních financí pro-
investoval současný nájemce koupaliště  p S. Mikulenka do areálu 
koupaliště v letech 2003 – 2009:
- vybavení fitnesscentra – min. 1,5 mil. Kč (vybaveno již dříve)
- vybavení pokojů, banketky, restaurace (nábytek, televize, atd.) 
- min. 0,5 mil. Kč.
- stavební úpravy (opravy sklepů, pergoly, přístřešky, dětské hřiště, 
prodejny, atd.) – min 1,5 mil. Kč.                Mgr. Herbert Pavera

Hlučínsko natáčí 3. CD s písněmi v hlučínském nářečí

V těchto dnech  vrcholí v nahrávacím Studiu James v Kobeřicích natáčení písní v hlučínském nářečí na již 3. CD!
Zpěváci ze 17 obcí (dosavadní rekord) nazpívává pod vedením pana Rudolfa Engieho Kurky na 50 písní. Dvě písničky nazpívali 

i někteří starostové se svými kolegy ze zastupitelstev.
Nové CD bude slavnostně pokřtěno pravděpodobně v září a milovníci lidové hudby se mohou opět těšit na pestrou paletu písní.  
                                 Mgr. Herbert Pavera

Do knihovny po prázdninách nastoupí nová knihovnice

V místní knihovně v červnu ukončila pracovní poměr paní Marie 
Tvarůžková, která odešla do zaslouženého důchodu.

O její místo se ucházelo na 19 zájemkyň, mezi kterými bylo mnoho 
šikovných žen, které by jistě byly kvalitními posilami pro práci 
na obecním úřadu, v knihovně i v jiných firmách.
Pouze tři z nich však měly určitou zkušenost s prací v knihovně a ty 
byly  pozvány k ústním pohovorům.
Všechny tři zvládly velice dobře práci s počítačem a měly velmi 
podobnou představu o práci v knihovně (rozšíření aktivit knihovny 
o  informační centrum, o akce pro děti i dospělé, o maratón čtení, 

setkání se spisovateli, atd.). Bylo velmi těžké vybrat jen jednu z nich.
Nakonec se Rada obce přiklonila na stranu té, která má úplné vzdě-
lání pro práci knihovnice.
Novou knihovnicí se tak od 1. září stane na zkrácený úvazek slečna 
Bc. Jana Ratajová.
OÚ Bolatice děkuje všem zájemkyním za jejich přihlášení se o práci 
v knihovně, děkuje paní Marii Tvarůžkové za její práci pro veřejnost 
a nové knihovnici Bc. Janě Ratajové přeje spoustu elánu a dobrých 
nápadů pro získání dalších čtenářů.
                   Mgr. Herbert Pavera

POZVÁNKA NA PŘEDNÁŠKOVÝ 
MINIKURZ REFLEXNÍ TERAPIE,

NAZVANÝ 
„MÁTE ZDRAVÍ VE VLASTNÍCH RUKOU“

Kurz se uskuteční v průběhu soboty nebo neděle v klubovně Obecního úřadu v Bolaticích 
(termín bude po domluvě se zájemci upřesněn), kde se můžete seznámit se základy reflexní 

terapie jak teoreticky, tak i prakticky.
Délka konání: od 9.00 hod. do 18.00 hod. s hodinovou přestávkou.
Cena: 1 200,- Kč za osobu, minimální počet účastníků – 5 osob.
Přihlášky: u p. Bočkové, OÚ Bolatice, tel. 553 654 996

Vážení spoluobčané, 
REFLEXOLOGIE je jednou z oblastí alternativní medicíny, která je velice známá a také oblí-
bená nejenom v Číně, ale dnes již v celém světě. Svoji oblibu si získala přístupností širšímu 
okruhu veřejnosti, než například akupunktura a akupresura, díky jednodušší formě využití 
pro každého. 
Využívá se nejenom v oblasti svépomoci, ale také při léčbě pacientů, kterým pomáhá od jejich 
fyzických a duševních problémů. Někdo se s ní již setkal a ví tedy, o co se jedná.
Velká část naší populace trpí různými zdravotními potížemi, které ztrpčují její život svými nepří-
jemnými projevy. Mezi ty nejčastější bychom mohli zahrnout různé kožní problémy, problémy 
s dýchacími cestami a problémy pohybového a trávicího systému. Oblastí, kde se zdravotní potíže 
vyskytují, je samozřejmě daleko více, ale záměrně jsem uvedla hlavně ty, ve kterých reflexologie 
může velice dobře pomoci nejenom při odstraňování zdravotních potíží, ale také tam působí jako 
prevence. Alternativní medicína, k níž reflexologie patří, se snaží odhalit a léčit příčinu nemoci, 
která se často vyskytuje úplně někde jinde než její samotný projev. Nemusí dojít k patologickému 
poškození organismu, aby se člověk necítil zdráv. 
Mnohdy jsou to potíže psychosomatického původu, dosti často různé dysfunkce jednotlivých 
orgánů 
a disharmonie v oblasti energií, které klasická medicína většinou zjistit neumí. A právě v tomto 
okamžiku nastupuje medicína alternativní = reflexologie.

Reflexologie svými účinky může obohatit každého z vás.
Reflexologie vám pomůže při relaxaci, uleví vám od příznaků různých zdravotních potíží a celkově 
vám dokáže zkvalitnit váš život.       Gabriela Bočková

Cesta za pohádkou 
Macha a Šebestovou, Ferdu Mravence s Beruškou, Sněhurku 

s trpaslíky, klauna Bambulku, čerty, vodníky, víly, Makovou 
panenku s motýlem Emanuelem, prince Bajaju, čarodějnice, Rum-
cajse, Manku s Cipískem, sudičky, kocoura v botách, černokněžníka 
a princeznu mohli vidět pohromadě ti, kteří v sobotu 23. května absol-
vovali „Cestu za pohádkou“.
Že je tato akce stále populárnější, je vidět i z toho, že se letošního 
10. ročníku zúčastnilo spolu se svými rodiči 340 dětí nejen z Bolatic.
Počasí bylo ideální, a tak po absolvování cesty, splnění všech úkolů 
a získání sladké odměny čekalo na všechny na hřišti TJ opékání párků, 
skákací hrad, cukrová vata a kolotoč.
Když  jsme před lety organizovali akci poprvé, přizvali jsme si ke spo-
lupráci rodiče dětí, které v té době chodily do školky. Tato spolu-
práce se velmi osvědčila, a proto v ní pokračujeme i nadále. Během 
let se účinkující prostřídali, ale někteří zůstali dodnes. Už to nejsou 
„rodiče“, protože jejich děti do školky dávno nechodí, ale „nadšenci“, 
kteří to dělají nejen pro radost druhým, ale i sobě. Utvořily se skupinky 

lidí, které se scházejí dlouho dopředu, připravují se na svou roli, 
vymýšlejí nové soutěže, šijí kostýmy, chystají rekvizity….
Zorganizovat takovou akci by bez všech těchto lidí nebylo možné. 
Chtěla bych proto za celou MŠ poděkovat nejen účinkujícím za per-
fektní přípravu a obětavost, ale taky jejich rodinám, které jsou (ať 
chtějí nebo ne) do příprav vtaženy.
A koho jste v rolích pohádkových postav mohli vidět letos?
Mach a Šebestová: Eva Paverová, Jarmila Mlýnková
Ferda mravenec a Beruška: Daniela Kramářová, Eva Gajdová, 
Martina Kretková
Sněhurka a 7 trpaslíků: Marcela Šulová, Drahuška Ricková, Katka 
Kolarčíková, Katka Ševčíková, Jana Šimečková, Markéta Boczková, 
Veronika Feilhauerová, Simona Dudová 
Klauni: Marcela Halfarová, Gabriela Návratová, Nikola Návratová
Čertice: Alena Vitásková, Lenka Bajgarová, Dita Sniehottová, 
Šárka Bezděková
Vodníci: Blanka Slivková, Elen, Kamil, Daniel, Honza a Katka Mašíkovi

Maková panenka: Bára Plaskurová, Daniela Holleschová, Lenka 
Wawrzinková
Princ Bajaja: Jiřka a Petr Skibovi, Pavla a Vašek Slivkovi
Čarodějnice: Dana Stuchlíková, Renata Kupková
Rumcajs, Manka a Cipísek: Šárka, Marek a Ivana Dominikovi
Sudičky: Anna Slivková, Adéla Lasáková, Zuzana Blahetková, 
Monika Ruská, Růžena Nawratová
Kocour v botách: Alena Böhmová, Jana Herudková, Věra Návratová, 
Lucie Lukovicsová

Poděkování za pomoc při organizaci navíc patří: 
Martinovi Bortlíkovi, Lucii Čížové, Herbertovi Paverovi, Ivaně Paverové, 
Martinovi Kramářovi, Ingrid Novákové, Radkovi Slivkovi, TS Bolatice, 
FK Bolatice, Zdence Ballarínové a všem sponzorům.
   
   Děkujeme a příští rok………
   Za MŠ Věra Návratová
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Dívka roku 
2009

Dne 28. 2. se v Bolaticích uskutečnilo základní 
kolo Dívky roku 2009. Soutěžilo celkem 11 

dívek. Disciplín bylo několik – test, rozhovor 
s moderátorem, volná disciplína, aerobik, módní 
přehlídka a nakonec vyhlášení a předání cen. 
V programu byla krátká přestávka nejen pro porotu, 
ale taky pro publikum, aby rozhodlo o nejsympatič-
tější dívce. Po přestávce bylo rozhodnuto.
Na 1. místě se umístila Karolína Bezděková z Bola-
tic, na 2. místě se umístila Katrin Sniehottová 
z Bolatic a na 3. místě skončila Nela Vašutová také 
z Bolatic. Nejsympatičtější dívkou se stala Katrin 
Sniehottová.
Soutěž má tři kola, proto dívky, které vyhrály 
základní kolo, postoupily do kola oblastního. To 
se konalo 24. 4. v Orlové. Tentokrát soutěžilo 15 
dívek. Disciplíny byly podobné. Po dlouhém dni 
nacvičování začala samotná soutěž, která trvala 
asi  3 hodiny. Nejvíce se publiku líbila módní pře-
hlídka na téma „Karneval v Rio de Janeiru“. Porota 
neměla vůbec jednoduché vybrat z tak krásných 
dívek 3 nejlepší, které by postoupily do finále. Sčí-
tali body alespoň 10x! Nakonec se dohodli a bylo 
rozhodnuto. 
Na 1. místě se umístila Nikola Kulpová z Orlové. 
Na 2. místě se umístila Nikola Krawczyková také 
z Orlové. A na 3. místě skončila Katrin Sniehottová 
z Bolatic. Titulem Miss internet se může pochlubit 
Karolína Bezděková z Bolatic a titulem Miss foto 
Ingrid Galňáková z Orlové. Do finálového kola, které 
se uskuteční v Novém Jičíně, postupují první dvě 
dívky z Orlové.
    Katrin Sniehottová, 8. a  

Miniakademie

Ve čtvrtek 28. 5. se konala v bolatickém kultur-
ním domě školní MINIAKADEMIE, která dopadla 

podle očekávání úspěšně. K vidění byla tato 
vystoupení:
- Anglické písničky, které nacvičili žáci  3. třídy pod 
vedením paní učitelky Evy Dřevjané. 
 - Jak mobily ke štěstí přišly – pohádka, kterou 
nacvičili žáci dramatického kroužku pod vedením 
paní učitelky Jany Paškové.

 - Vystoupení žáků 8. třídy, které jsme již jednou 
viděli na Showmanovi. Ten se konal v Bolaticích 
a účinkující zpívali píseň Heleny Vondráčkové 
„Sladké mámení“. 
K vidění bylo i taneční vystoupení 6. třídy a nakonec 
následovala pohádka Dívčí válka, kterou s pomocí 
paní učitelky Jany Paškové nacvičili a vymysleli žáci 
dramatického kroužku tentokrát z vyššího stupně.
Celým programem nás provázeli Michaela Freitová, 

Dětský den letos trochu jinak 

Sovičky z Borové 

Blíží se začátek léta a nastává čas, kdy se 
školní rok chýlí ke svému konci.  Od posled-

ního příspěvku do obecního zpravodaje uplynula 
dlouhá doba, za kterou se v oddělení mateřské 
školy  na Borové mnoho změnilo. Každý, kdo zavítá 
na Borovou, už z dálky vidí slušivý oranžový šat, 
do kterého se škola převlékla. A za vyměněnými 
okny čeká tolik nového.
S příchodem jara se děti rozloučily s paní učitel-
kou Martou a přivítaly novou paní učitelku Šárku. 
Nápadů jsme měli a máme v naší školičce dost 
a dost, ale s příchodem 
jara a prvních slunečních 
paprsků přišla i tolik 
potřebná chuť dotáhnout 
nápady do konce.
V dubnu jsme pro děti 
připravily Barevný týden 
země a Čarodějnické 
dopoledne. Neplánovaná 
odpolední část reje čaro-
dějnic a malých čarodějů 
s opékáním proběhla 
za finanční podpory, pomoci         a nápadů míst-
ních maminek – děkujeme za milé překvapení.
V květnu přišly maminky a babičky oslavit svůj 
svátek – Den matek. Děti se na návštěvu svých 
nejmilejších pečlivě připravovaly a v „malém rodin-
ném prostředí“ si vyzkoušely, co je čeká na konci 
května. Ptáte se proč? Osadní výbor Borová nás 
požádal, zda bychom nepřispěli do programu 
ke kácení máje na borovském náměstí. A ani tam, 
v sobotu 30. května, děti nezklamaly a předvedly, 

co dovedou. Odměnou jim byl velký potlesk.
V červnu jsme přizvaly ke spolupráci rodiče 
a ke Dni dětí na zahradě připravily veselé mravenčí 
dopoledne. Ani tentokrát se tento den „neobešel“ 
bez překvapení a po zábavném dopoledni následo-
valo odpoledne se skákacím hradem a opékáním. 
Tato zdařilá akce  se mohla uskutečnit jen za při-
spění místních sponzorů a rodičů.
Až budete číst tyto řádky, budou děti ještě plny 
dojmů z hudebně tanečního programu „S Míšou“, 
který pro ně objednaly borovské maminky. V červnu 

na děti čekala ještě 
jedna novinka. Na diva-
delní představení, která 
pravidelně navštěvujeme 
v Bolaticích, nás díky 
vstřícnosti p.Radka Slivky 
přivezli a budou přivážet 
bolatičtí hasiči. Za to jim 
patří naše poděkování.
Děkujeme také mini-
marketu p.Lenky, která 
na děti pravidelně myslí 

a snaží se jim zpříjemnit slavnostní dny v MŠ. 
Velké poděkování patří rodičům a sponzorům 
z řad rodičů za spolupráci a účast na školkovských 
akcích. Jejich „finanční injekce“ nám pomáhají 
všechny zmíněné akce uskutečnit.
A co dodat na závěr? Snad jen to, že letošní mate-
řinku opustí 6 předškoláků. Přejeme jim úspěšný 
vstup do 1.třídy a nám všem hezké prázdniny.
           
                                                  učitelky MŠ Borová

Natálie Kupková a Dominik Holbík, kteří měli nacvi-
čené vtipné úvody ke všem představením.
V zákulisí panovala obrovská nervozita a napětí. 
Herci nestíhali a „šíleli“. Moderátoři si neustále 
zkoušeli texty a všichni pobíhali nervózně kolem. 
Nakonec všechno dopadlo na výbornou a všichni 
účinkující byli odměněni bouřlivým potleskem!!!
               
                 Michaela Freitová, Natálie Kupková, 7. a

Rodinné centrum Skřítek 
v Bolaticích 

Rodinné centru Skřítek,  začalo svou činnost  
v Bolaticích, v dubnu tohoto  roku. Na zápis 

přišlo 24 maminek s dětmi. K dnešnímu dni navště-
vuje hodiny  krásný počet 48 dětí.
Tato aktivita je v Bolaticích velikým přínosem pro 
rodiny,  které využívají tuto činnost. U dětí, které 
chodí do hodin, jsou patrné veliké pokroky. Naučili 
se různé písničky a básničky, také krásně napo-
dobují asistentku, která jim vždy ukazuje, co mají 
dělat.
Ti, kteří se neuměli zapojit do kolektivu, odhodili 
svůj stud a neustále hledání maminky.
U dětí od dvou měsíců do jednoho roku, zazname-
náváme  správný psychomotorický vývoj.
Rodič může vidět své dítko zase jinýma očima.Čím 
dříve začnete chodit s dětmi do hodin,  tím rychleji 
uvidíte,  jaký to má pro ně přínos. Chtěli bychom 
tímto pozvat rodiče se svými ratolestmi  již od dvou 
měsíců života dítěte do dalšího pokračování rodin-
ného centra Skřítek od září 2009.
                Rodinné centrum Skřítek – Jiřina Kurková

Oslavy Dne dětí proběhly letos trochu jinak 
než probíhaly doposud. Využili jsme možnosti 

finanční dotace Evropské unie v rámci vyhlášeného 
dotačního programu přeshraniční spolupráce. 
Zpracovaný projekt byl podán na Euroregion Sile-
sia – správce fondů EU a byl postaven na vzájemné 
spolupráci naší školy s polskou školou v Rudách, 
která trvá již přes 10 let.

V úterý 2. června přivítali naši žáci 100 žáků 
polské školy různého věkového složení; každá třída 
se zapojila do programu společně s 5 až 10 kama-
rády z Polska. Slavnostního zahájení ve sportovní 
hale se zúčastnila paní Mgr. Rita Serafin - starostka 
Gminy Kuznia Raciborska,  pan Mgr. Adrian Plura - 
ředitel školy v Rudách, pan starosta Mgr. Herbert 
Pavera, paní Ing. Petra Hamelová - manažerka 
Euroregionu Silesia a paní MUDr. Renáta Kupková 
- členka Rady školy, která byla současně požádána 
o spolupráci v rámci zajištění lékařské pohoto-
vosti. Bohužel dva autobusy, které měly přivézt 

žáky z polské školy, se z důvodu objížďky na polské 
straně zdržely. Zahájení tak proběhlo bez nich, 
neboť program byl časově velmi náročný vzhledem 
k plánovanému pobytu žáků v Aquaparku v Krava-
řích. Všichni žáci (celkem 450) byli rozděleni do tří 
skupin a program byl sestaven tak, aby se všichni 
mohli zapojit do sportovních aktivit včetně návštěvy 
aquaparku. Největší zájem byl o fotbal, vybíjenou, 
stolní tenis, badminton, pro mladší děti byly připra-
veny závodivé hry s různými zajímavými rekvizitami. 
Nejlepší sportovci pak obdrželi medaile, poháry 
a všichni účastníci diplomy, popřípadě i malou 
sladkou odměnu. Odpolední program byl určen jen 
pro starší žáky, kteří si mohli vyzkoušet horolezec-
kou stěnu, jízdu zručnosti na dopravním hřišti a pak 
si zatančit na diskotéce.

Nakonec se umoudřilo i počasí a náročný pro-
gram proběhl ke spokojenosti všech organizátorů 
a snad i všech žáků, když jejich pohledy se mohou 
různit a ne všem žákům lze vyhovět. Jistě je zají-

mavý názor jedné z žákyň 7. třídy, který určitě sdílí 
i mnoho dalších žáků.

Vedení školy děkuje všem, kteří se podíleli na této 
akci a připravili tak  pro děti hodně nových pěk-
ných zážitků spojených s jejich svátkem!
    Mgr. Dagmar Tielová, ředitelka školy

DĚTSKÝ DEN 2009 
Nejlepším dnem pro děti je 1. červen! U nás se 

tradičně slavil na hřišti s vystoupením žáků naší 
školy. Letos jsme ho však netradičně oslavili díky 
daru EVROPSKÉ UNIE trochu jinak. Přijeli k nám 
žáci z Rud. Už ráno nastaly komplikace kvůli auto-
busům, proto přijeli polští kamarádi  trochu později 
a nestihli první bod harmonogramu, kterým bylo 
slavnostní zahájení, na kterém byli jenom učitelé 
z Polska a naši žáci; samozřejmě taky pan starosta 
a paní starostka z Kuzni Raciborske. Po zahájení 
jela třetí skupina, to jsou žáci 7., 8. a 9. třídy, 

do Aquaparku v Kravařích, druhá a první skupina se 
seznamovala s polskými dětmi, které přišly do jejich 
třídy a potom soutěžily ve sportovních hrách. Když 
si třetí skupina užila v aquaparku a musela odjet, 
tak na ně čekaly soutěživé hry – fotbal, vybíjená, 
badminton a stolní tenis. Ve vybíjené jsme zvítězili 
my a ve fotbalu Poláci. Nakonec se přidala ještě 
jedna soutěž, běh kolem hřiště, v níž se osvědčili 
všichni hlavně jako diváci a povzbuzovači. Potom se 
šlo na dobrý oběd ve školní jídelně. Ve tři hodiny 
začala diskotéka pro třetí skupinu. Většině lidí 
vadilo, že bylo světlo a že tam pořád kolem chodili 
učitelé, a proto to nebylo ono!!! To se moc nepo-
vedlo, ale lepší než nic. Když bohužel nastal čas 
odjezdu, tak začalo taky podepisování na tělo. Ale 
pak stejně museli odjet a byl konec! Ale jinak chvá-
líme všechny, kteří to vymýšleli, a musíme uznat, 
že i přes tu „nepovedenou“ diskotéku se akce 
povedla!!! 
                    Dommča, 7.A
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Dopravní soutěž mladých cyklistů 

29. 5. 2009 - Frenštát pod Radhoštěm - družstvo 
ve složení Sabina Kalusová, Ivana Sroková, Jiří 
Magera, Martin Mrkva (všichni 9. třída), zvítězilo 
v krajském finále Dopravní soutěže mladých cyklistů 
a postoupilo do celostátního finále, které se koná 
ve dnech 16. - 18. 6. 2009 ve Světlé nad Sázavou!

Cesta k úspěchu začala už v pátek 22. 5. 2009, 
kdy naši žáci zvítězili v II. kategorii v okresním 
kole v Hlučíně (v I. kategorii naše družstvo ve slo-
žení Sabina Gargošová, Barbora Paverová, obě 
z 5.A, Radek Nový z 5.B a Matěj Stuchlík ze 6.B 
skončilo na 3. místě) a zajistilo si postup do kraj-
ského finále ve Frenštátu pod Radhoštěm. Zde 
byla soutěž rozdělena do dvou dnů. První den se 
soutěžilo v PSP (pravidla silničního provozu) a jízdě 
po DDH (dětském dopravním hřišti) a právě tyto 
dvě disciplíny rozhodly o zisku zlaté medaile. Pře-

kvapením bylo, že právě test z PSP byl tentokrát 
pro všechny mladé cyklisty ze všech disciplín nej-
těžší. Naši se s ním vypořádali nejlépe a připravili 
si první krůček k úspěchu. Své postavení si ještě 
upevnili vítězstvím v jízdě na DDH. Druhý soutěžní 
den (žáci museli prokazovat své znalosti a doved-
nosti v poskytování první pomoci a v jízdě zručnosti) 
si naši v klidu pohlídali svůj náskok z prvního dne 
a celkovým ziskem 33 trestných bodů zvítězili před 
druhou Polskou základní školou Vendryně o plných 
50 trestných bodů.

Úspěch ještě podtrhl svým vítězstvím mezi jed-
notlivci Jiří Magera, který v celé soutěži nezískal ani 
jeden trestný bod (!) a po zásluze si odvezl za toto 
vítězství cenu.
                
                Mgr. Pavel Pavera, Mgr. Stanislav Halfar

Ohlédnutí  za činností klubu seniorů 
za první pololetí letošního roku

Jako každý rok uspořádal klub v únoru Šálový ples,  
který se letos vydařil velice dobře. Potěšilo nás, 

že se sešla hojná účast. Plesu se zúčastnili návštěv-
níci různých věkových kategorií.
Naše členky si pro zpestření plesu připravili krátké 
vystoupení, které se neslo v duchu třicátých let.
Během letošního půlroku se naše členky zúčast-
nily s různými scénkami a pěveckými vystoupeními  
mnoha vystoupení v naší obci i v okolí, kam jsou 
stále více zvány.
Také jsme se zúčastnili masopustního průvodu. 
Na květen jsme si naplánovali dvoudenní zájezd 
do Prahy. První den jsme si prošli památky Prahy, 
odpoledne jsme se ubytovali, navečeřeli a potom 
jsme vyrazili na plavbu lodí po Vltavě. Pro zpříjem-
nění plavby nám zahrála živá hudba, byl nachystaný 

raut. Druhý den jsme navštívili bývalý zámek spiso-
vatelů na Dobříši, který nyní patří původním maji-
telům.Po prohlídce jsme se naobědvali v zámecké 
restauraci tamtéž a pak odjeli do nedaleké Pří-
brami na nejznámější poutní místo v Čechách, 
Svatou horu, kterou jsme si prohlédli s průvodkyní 
a tím jsme se dozvěděli zajímavé věci o Sv. hoře. Po 
prohlídce a nákupu upomínkových  předmětů jsme 
se vydali na zpáteční cestu do Bolatic.
Na 20. 11. 2009 plánujeme uskutečnit krmášovou 
zábavu pro veřejnost. Začátek v 18,00 hod.Vstu-
penky bude prodávat jako obvykle paní Teuerová, 
Polní 5.
Scházíme se každý měsíc a nové členky a členy rádi 
mezi sebou přivítáme.
                Marie Šoltysová

Zájezd na Slovensko 
Turisté z Bolatic pořádají ve dnech 8. – 10. 8. 2009 zájezd do družební 
obce Doľany /SR/ na jejich tradiční „Pochod pre všetkých“. Odjezd bude 
v sobotu 8. 8. 2009 v 6,00 hod. Návštěva buď Trnavy (Slovenský Řím) nebo 
jiného místa,příjezd do Doľan v cca 17 – 18 hod., návštěva vinného sklípku, 
v neděli pochod, zábava, družení, zpěv. Odjezd v cca 22,00 hod. nebo až ráno 
dle domluvy (většina rozhoduje). Strava a ubytování zajištěna. Cena zájezdu cca 
500,- Kč na osobu. V případě malého zájmu /do 30 osob/ doprava osobními 
auty.
Závazné přihlášky  u G. Václavíka na tel. 728 186 770 do 15. 7. 2009.
Akce je nejen pro turisty ale i pro ostatní.
                 Za turisty - Gerhard Václavík

HASIČI BOLATICE  INFORMUJÍ 
Jak se chovat během bouřky a jak ochránit obydlí před úderem blesku?
Léto je za dveřmi  a s ním také typické bouřky doprovázené nejen hromy, ale také  blesky. Počet bouřko-
vých dní za rok se pohybuje v rozmezí 25-40 a blesky každoročně způsobí  několik požárů lidských obydlí. 
V loňském roce 2008 hasiči evidovali celkem 63 požárů způsobených bleskem, při nich byli zraněni 2 lidé 
a způsobeny škody ve výši více než 12,4 milionu korun. Meziroční srovnání je uvedeno v tabulce dole. 
O tom, jak může být bouřka nebezpečná, svědčí nejen požáry,ale i případ z loňského července, kdy blesk 
zabil fotbalistu na hřišti a další tři zranil. 

Co dělat, když nás venku zastihne bouřka? 
V létě často podnikáme výlety a může se stát, že nás přitom překvapí bouřka. Ve městě se před bleskem 
můžeme schovat v budově, ale co v přírodě? I když k přímému  zásahu  člověka bleskem dochází jen zřídka,  
končívají podobné případy  mnohdy tragicky, a proto je dobré chovat se za bouřky rozumně.
Během bouřky nevycházejte zbytečně ven a raději si neplánujte výlety, pokud předpověď hlásí výskyt bouřek. 
Pokud se v době bouřky nacházíte venku,  schovejte se.  Bezpečný úkryt před bleskem poskytují budovy, zejména 
velké objekty s ocelovou nebo železobetonovou konstrukcí, obecně pak veškeré stavby chráněné hromosvodem. 
V přírodě se můžete bezpečně schovat v hustém lese a háji, nižším porostu nebo úzkém údolí. 
Naopak  se rozhodně neschovávejte pod osamělými stromy, na okraji lesa, pod převisy nízkých skal, či v menších 
staveních  bez hromosvodu (např.staré hájence). Velké bezpečí neskýtají ani velká stavení s porušenou statikou 
(např. zpustlé polorozpadlé objekty), kde v případě úderu blesku hrozí další narušení zdiva a zřícení. 
Největší nebezpečí zásahu bleskem hrozí při pobytu v otevřeném terénu a  na vyvýšených místech, v bez-
prostřední blízkosti železných konstrukcí (sloupy elektrického vedení), vysokých osamocených stromů nebo 
vodních ploch. Nikdy se za bouřky neopírejte o zeď či skalní stěnu. 
Během bouřky nezůstávejte na kopcích a holých pláních.  Překvapí-li vás bouřka na rozlehlé holé pláni, roz-
hodně nepokračujte dál v chůzi a nezůstávejte ve skupině.  Nejbezpečnějším řešením je  přečkat bouřku 
v podřepu s nohama a rukama u sebe – na zem si rozhodně nelehejte. 
Jelikož je blesk jak známo silný elektrický výboj atmosférického původu, velké nebezpečí hrozí při koupání, wind-
surfingu, plavbě v loďce, příliš bezpečné není ani telefonování, či práce s elektrickými a plynovými spotřebiči. 
Nezdržujte se v blízkosti potoků nebo na podmáčené půdě. Vhodný úkryt nepředstavuje ani stan či malá 
jeskyně ve skále. Sezení na izolační podložce (karimatka, batoh) vás před přímým zásahem blesku neuchrání. 
Za bouřky venku pokud možno nepřenášejte kovové předměty  – fungují totiž jako hromosvod. Stojí za to si 
připomenout  případ z roku 2005, kdy úder blesku připravil o život golfistu, který se hře věnoval           i během 
bouřky. Ačkoliv za bouřky si většinou na nedostatek větru nemůžeme stěžovat,  není vhodné ani pouštění draků. 
Při pobytu v  přírodě během bouřky neutíkejte ani se  neschovávejte  pod osamocenými stromy, v obou 
případech by vás blesk mohl zasáhnout. 
Bouřka je nejvíce nebezpečná do vzdálenosti 3 km (tj. zhruba 9 s mezi hřměním a bleskem), ale v bez-
pečném úkrytu raději zůstaňte až do doby, než bude bouře alespoň 10 km vzdálená (tj. zhruba 30 s mezi 
hřměním a bleskem). 
Při hledání úkrytu před bouřkou pamatujte také na to, že ji doprovází nejen blesky, ale často i silný vítr, 
který také představuje riziko. Proto se držte v bezpečné vzdálenosti od vysokých stromů (hrozí vývraty, 
nebezpečné odletující větve můžou způsobit vážná zranění), nebo sloupů elektrického vedení (shozené 
dráty mohou být stále pod proudem). 
Pokud vás zastihne bouřka v automobilu, nemusíte se blesku příliš obávat. Jestliže necháte okna i dveře 
zavřená, poskytne vám plechová karoserie spolehlivou ochranu.  V případě silných nárazů větru však dávejte  
pozor na padající stromy či větve, je rovněž třeba přizpůsobit rychlost a styl jízdy extrémním povětrnostním 
podmínkám, popř. zcela zastavit a přečkat nepřízeň počasí v autě zaparkovaném na bezpečném místě.
Pokud jste v budově, během bouřky se raději  zdržujte na suchém místě a dále od vodovodu, kamen, 
elektrospotřebičů, zásuvek a telefonu. Nezapomeňte zavřít okna a odpojit z elektřiny televizor a další 
přístroje, jejichž součástí je obrazovka.
Během bouřky dávejte pozor na vodu a všechny látky, které snadno vodí elektřinu. Když však přece jen 
dojde k nehodě, první pomoc při úrazech bleskem je stejná jako při ostatních úrazech způsobených elek-
trickým proudem a při popáleninách. Podle stavu zraněného bývá často nezbytné použít umělé dýchání, 
srdeční masáž, protišoková opatření apod.
Letní bouřky přináší často také prudký přívalový déšť, který během chvilky snadno promění líně se plazící  
potůček v rozběsněný živel. S tím je nutné počítat již v okamžiku výběru tábořiště. Hasiči každý rok evakuují 
děti z letních táborů umístěných na březích potoků a řek, které ohrožovalo náhlé rozvodnění. V takových 
případech jde mnohdy  i o život. Při budování tábořiště je dobré také brát v potaz i nebezpečí úderu blesku 
– tzn. nestavět stany na holém vyvýšeném místě, v bezprostřední blízkosti  stožárů či osamoceně stojících 
stromů, nevést mezi stany kovové dráty apod. 

A jak před bleskem ochránit domácnost? 
Blesk je silný elektrický výboj vzniklý v atmosféře. Úder blesku lze chápat jako zkrat mezi mrakem         
a zemí, kdy se výboj sestupující z mraku setká s výbojem ze země. Takový výboj o několika desítkách tisíc 
ampér  a teplotě tisíců stupňů Celsia může nejen způsobit požár, ale kvůli tzv.  přepěťovým impulsům 
zapříčinit i značné škody na elektrických a elektronických přístrojích a zařízeních, a co hůř, zranit lidi. Jsou 
zaznamenány  také případy, kdy po zásahu bleskem došlo k průmyslovým haváriím a tedy i obrovským 
ekonomickým ztrátám. Blesk celosvětově představuje vůbec největší požární riziko pro  ropné nádrže 
a podobné typy objektů (např. v roce 2002 v Polsku udeřil blesk do zásobníků ropné rafinérie, což způso-
bilo požár několika tisíc tun paliva.).   
Riziko, že blesk naši domácnost poškodí, však lze výrazně omezit. Řekněme si tedy ve stručnosti,  jaká 
nebezpečí nám a našim obydlím v souvislosti s blesky hrozí a jak se jich vyvarovat.

V prvé řadě je nutno mít v pořádku hromosvodní soustavu. Hromosvod    slouží především jako vnější 
ochrana budov  před poškozením bleskem a před vznikem požáru od blesku. Hromosvod  ochrání  dům 
a jeho obyvatele před požárem nebo mechanickými a jinými nežádoucími účinky bleskového proudu. Také 
osoby nacházející se uvnitř nebo vedle objektu by měly být díky tomu chráněny před zraněním či dokonce 
smrtí kvůli průchodu bleskového proudu. 
Vnější ochrana budovy proti účinkům blesku funguje následovně: jímací soustava - tedy jímací tyč 
a jímací vodiče - zachytí přímý úder blesku do objektu, bleskový proud je bezpečně sveden pomocí systému 
svodů do uzemňovací soustavy, která ho rozvede  v zemi. Za podmínky, že je uzemnění  správně zapuštěno 
do země a dostatečně odizolováno od samotné budovy,  pak v zemi dojde k bezpečné neutralizaci blesku. 
 Zde platí jedno velice důležité pravidlo - nesnažit se vše dělat svépomocí a při výběru zařízení dát na radu 
kvalifikovaných odborníků.  Instalaci a údržbu hromosvodní soustavy bychom určitě měli svěřit odborné 

firmě - ostatně jako v případě všech záležitostí, souvisejících s elektřinou - ta je přece jenom stále skvělý 
„sluha,“ ale velmi záludný a nebezpečný „pán.“  
Nutné je také dávat pozor na mechanickou pevnost a na ošetření hromosvodu proti korozi. Zvlášť opatrně 
postupujte  v případě, že rekonstruujete budovu. Po skončení prací nezapomeňte celou hromosvodní 
soustavu  znovu uvést do funkčního stavu.

Stejně jako všechny zařízení mající souvislost s elektřinou, musí být každá hromosvodní soustava udr-
žována v provozuschopném stavu a procházet pravidelnou revizí.  Ta by měla být provedena licencovaným 
revizním  technikem přinejmenším každých 5 let u běžných objektů, v případě více rizikových budov (kde 
např. hrozí nebezpečí požáru a výbuchu) pak jednou za dva roky.  Revize se rozhodně  vyplatí, protože 
pokud není hromosvod v pořádku, je to pro objekt i jeho obyvatele ještě nebezpečnější, než kdyby tam 
žádný nebyl.  Jestliže blesk v roce 2007 způsobil celkem 13 požárů objektů s hromosvodem, je zřejmé, že 
minimálně některé  z těchto hromosvodů  nebyly v pořádku. Pokud je hromosvodní soustava v pořádku, 
ochrání nás před následky naprosté většiny úderů blesku. 
Hromosvod musí být povinně nainstalován zejména na ty budovy, kde opravdu existuje reálné ohrožení 
a kde by mohl blesk ohrozit život a  zdraví osob nebo způsobit značné majetkové škody. Jedná se například 
o činžovní domy, školské či zdravotnické budovy, průmyslové objekty, stavba na návrší atd. Záleží na odpo-
vědnosti každého z nás, zda na svém rodinném domě, chatě či chalupě nechá nainstalovat hromosvodní 
soustavu, každý by si však měl uvědomit i rizika vyplývající z nedostatečně chráněného majetku. Stejně 
jako v případě jiných protipožárních opatření, také  v ochraně proti blesku a obecně přepěťovým impulsům 
se rozhodně nevyplatí šetřit. 
Během bouřky však nejsme v ohrožení jen my, lidé, ale škody hrozí i našim elektrospotřebičům a vůbec všem 
přístrojům napájeným elektřinou.  Blesk je totiž pulsní jev, který se v některých parametrech chová jako vyso-
kofrekvenční proud. Jako elektrický fenomén má tak blesk vliv na veškerá elektrická zařízení na zemi nejen 
v blízkosti bouřky, ale může mít dopad na elektrické přístroje i ve střední vzdálenosti. Stačí pouze, aby blesk 
udeřil do  elektrického vedení nebo jiného vodiče (telefonní vedení, datové kabely apod.) a přepěťový impuls 
způsobený zásahem blesku může poškodit či nenávratně zničit spotřebiče  v okruhu několika  kilometrů. 
I na velké vzdálenosti pak může mít impulsní přepětí v elektrické síti způsobené úderem blesku za následek 
poruchy chodu spotřebičů napájených elektřinou a snížení jejich životnosti.  Počítače, audiotechnika, domácí 
videa, ovšem i domácí kuchyňské spotřebiče, plynové kotle apod. - v každém z těchto přístrojů se dnes 
nachází elektronické obvody, které mohou být při bouřce nenávratně zničeny. 
Samotný hromosvod, který je  většinou konstruován především na ochranu budovy před poškozením bles-
kem a před vznikem požáru od blesku, nám v ochraně domácích elektrospotřebičů příliš nepomůže.  
Pojistky a jističe jsou proti úderu blesku téměř bezpomocné, proto je vhodné se na možné účinky bouřky 
předem připravit. Ještě před jejím příchodem, či při delším opuštění domácnosti, je třeba v domě odpojit 
od elektrické sítě veškeré spotřebiče, které nemusí být nutně v provozu, odpojit  anténní přípojku od tele-
vize, telefonní linku od modemu počítače apod., aby nedošlo k jejich poškození nebo zničení. 
(Je nutno zdůraznit, že v podobném případě nestačí jen vypnout  vypínač či jistič.). 
Bohužel takové preventivní řešení je mnohdy obtížně realizovatelné. Užíváme stále modernější a složitější 
přístroje napojené nejen na napájecí zdroj, ale také např. na telefonní vedení, kabely či datové sítě. 
Spotřebiče pak nelze jednoduše „odříznout“ od okolí a některé přístroje musí fungovat i během bouřky. 
Řešením může být moderní zařízení sloužící k ochraně proti pulsnímu přepětí – tzv. přepěťová ochrana, která  
chrání nejen proti výbojům blesku, ale obecně proti jakýmkoliv prudkým výkyvům napětí v elektrické síti. 
Svodiče bleskových proudů a svodiče přepětí svedou přepěťový impuls bezpečně do země nebo do takového 
místa, kde nezpůsobí škodu. Stejně jako v případě hromosvodů však platí jasná pravidla: vhodná zařízení 
a přístroje chránící náš dům před podobnými riziky bychom měli vybrat až po konzultaci s kvalifikovanými 
odborníky a odborné firmě bychom také měli svěřit jejich následnou instalaci a pravidelnou údržbu.
Potřeba přepěťové ochrany se stále zvyšuje, s tím, jak neustále roste počet elektroniky a elektrických 
spotřebičů v domácnostech. Navíc moderní přístroje jsou právě kvůli své větší sofistikovanosti stále méně 
odolné proti náhlým výkyvům napětí v elektrické síti. V tomto případě se  určitě vyplatí na ochraně své 
a svých příbytků nešetřit, protože případné škody mohou být mnohem vyšší a někdy nenahraditelné  (např. 
ztráta dat v počítači). 
Na závěr ještě upozornění: přepěťová ochrana nenahradí hromosvod. 
Samostatnou kapitolou je tzv. kulový blesk, fenomén, který není vědci dosud plně zmapován. Také on však 
dokáže potrápit a způsobit i tragédii. Dokládá to např. událost z 12.4. 2008, kdy úder kulového blesku 
připravil o život muže sedícího u stolu v chalupě v Jizerských horách. 
Pravděpodobně kulový blesk pak v polovině května roku 2008 zapálil půdu domu ve Starém Městě 
na Uherskohradišťsku. 

Zajímavá čísla o blesku:
Napětí: 10 až 50 milionů voltů
Proud: až 50 000 ampér
Teplota v kanálu výboje: až 30 000 stupňů Celsia
Průměrná energie jednoho blesku: 250 kilowatthodin
Trvání blesku: cca čtvrt vteřiny
Roční počet bouřek na zemi: cca 16 milionů
Roční počet blesků na zemi: cca 3 miliardy
Pravděpodobnost zásahu člověka bleskem: 1: 3 000 000
Po úderu bleskem  denně na zemi v průměru zemře 10 lidí 

Počet požárů způsobených údery blesku
 

 

 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
Objekty s 
hromosvodem 

22 10 7 13 15 13 9 

Objekty bez 
hromosvodu  

51 38 22 35 25 36 32 

Ostatní případy 
(zejm. v přírodě)  

22 44 22 18 24 46 22 

        
CELKEM 95 92 51 66 64 95 63 
Škody v tis. Kč  15 523 26 472,3 6 040,96        9 757,5        11 938 15 552,9 12 470,5 
Zraněno osob při 
požárech 

11 8 2 9 4 5 2 

 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Narození
- Počet o minulého vydání   15       
- Počet od začátku roku      29    

Manželství
- Počet o minulého vydání     6   
- Počet od začátku roku      10  

Úmrtí
- Počet o minulého vydání     2     
- Počet od začátku roku        9   

Jubilanti (květen - červen)
92 let – 1, 85 let - 2, 80 let - 2, 75 let - 5, 70 let - 3

Zlatá svatba 1
              Marcela Bochňáková
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Letní činnost zahrádkářů v Bolaticích

Také červen a červenec jsou měsíce, kdy nesmíme 
zanedbávat naše zahrádky a musíme se postarat 

o dobré zavlažování v době sucha, jaké jsme letos 
zažívali v dubnu a v květnu. Také se škůdci musíme 
stále bojovat a sledovat jejich výskyt a ihned 
zasáhnout postřikem a u menšího počátečního 
výskytu můžeme napadené větvičky ustřihnout 
a spálit. Letos je zase veliký výskyt amerického padlí 
na angreštu. Kdo neprovedl ošetření po odkvětu 
přípravkem Karathane, ten se může rozloučit se 
zdravým angreštem. Proto Vám stále radím, abyste 
si opatřili nové odrůdy, které jsou rezistentní proti 
tomuto padlí. Jsou už všude v ovocných školkách 
k dostání a tím ušetříte peníze za drahé postřiky. 
Žluté jsou Invikta a další, červené jsou Rolodo 
a další. Je třeba se zajímat o nové nabídky ve škol-

kách, které jsou každým rokem bohatší o nové 
výpěstky u všech ovocných druhů.

Naše organizace se po mnoha létech dočkala 
radostného dne výroční schůze, kdy jsme získali 
čtyři nové členy a rozšířili naši základnu na číslo 
64. Toto je naším největším přáním, aby se přihla-
šovali další zájemci o tuto ušlechtilou práci něco 
krásného vypěstovat, a to jak pro svou potřebu 
do kuchyně, tak také na zkrášlení svého okolí 
a radost z kvetoucích rostlin. V dubnu jsme také 
provedli přednášku v naší škole v Bolaticích, aby 
už děti školou povinné měly zájem o zahrádku a až 
dospějí do 18-ti let, aby se také přihlásili do naší 
organizace a přebrali tak organizační povinnosti 
od nás starých, kteří tuto organizaci doposud 
vedli a vedou nadále. Naše škola se také přihlásila 

do soutěže Mladý zahrádkář, která probíhá každým 
rokem v měsíci červnu v Opavě a na vítěze pak 
čeká celostátní kolo v Kroměříži. Z celého okresu 
se přihlásilo jen 5 škol, ale máme radost, že naše 
je mezi nimi. Po p. učiteli Mgr. J. Neuwirthovi, který 
už odešel do důchodu, se o tento kroužek stará 
Mgr. Kamila Dominiková, se kterou  jsme navá-
zali dobrou spolupráci. Také jsme letos provedli 
ve škole jarní řez ovocných stromů. Naším cílem 
je, abychom předávali naše dlouholeté zkušenosti 
naší mladé generaci a aby u nás v Bolaticích stále 
a dlouhé roky existoval svaz zahrádkářů. Máme 
také dobrou spolupráci s naším obecním úřadem, 
který nám vychází vstříc při akcích, které během 
roku pořádáme, a to hlavně u naší výstavy každým 
druhým rokem v Kulturním domě v Bolaticích. 

Mnohé obce nám tuto spolupráci závidí.
Věnujte pozornost odkvétajícím růžím a tyto stvoly 
odstřihněte až na pětičetný list, aby nám zase 
narostly nové výhony, které znovu pokvetou. Také 
růže pravidelně přihnojte a to nejlépe tekutým 
Cereritem nebo silně rozředěným slepičím trusem, 
ale zkvašeným. Po červnovém opadu u jabloní 
a hrušní proveďte protrhání ovoce na šířku dlaně. 
Vysévejte postupně zeleninu pro pravidelnou sklizeň 
i v letních měsících. Mějte radost ze své zahrádky 
jak ovocné, zeleninové a okrasné, ale také z krásně 
kvetoucích kaktusů a dobře tvarovaných bonsají.

         
           To Vám přeje Erich Duxa,
   jednatel zahrádkářů

Kácení máje na Borové 
Letošní počasí nepřeje venkovním akcím,ale 

v sobotu 30. května bylo k Borovákům vlídné, 
a tak jsme mohli oslavit Kácení máje.Sešlo se nás 
okolo 300,všech věkových kategorií,od nejmladších 
až po ty "zralé", přišli i hosté z Bolatic a okolí.
K poslechu zahrála dechovka Kobeřanka, malé děti 
z MŠ Borová předvedly roztomilé tanečky, moc se 
líbila taneční skupina Taurus z Kravař, kterou vede 
Sylvie Hříbková.Volná zábava pokračovala po ská-
cení máje diskotékou a karaoke Pepy Bochňáka. 
Občerstvení bylo bohaté a velmi chutné. Kdo přišel, 
určitě nelitoval. O tom svědčí také to,že jsme se 
bavili do časných ranních hodin. Chci poděkovat 
všem, kteří pomohli akci zorganizovat, i všem, kteří 
se přišli podívat. Doufám, že se jim u nás na Borové 
líbilo.                Za Osadní výbor D. Langrová

Příspěvek za Římskokatolickou farnost Bolatice 

I odpočinek má svůj čas
Nastává doba prázdnin. Všechno má svůj čas. V každé chvíli je čas pro něco a ne pro nic 

jiného. A doba prázdnin, doba dovolených je zcela jistě určena pro odpočívání, zasta-
vení, ohlédnutí, vnímání krásy stvoření, pobývání s přáteli, uspořádání si priorit ve svém 
životě. 
Jsme šťastni, když máme volno. Čas pro sebe, čas pro ostatní. Očekáváme mnoho – slunce, 
oblaka, vítr, vodu, hory, přátele. Otevřme oči pro krásu světa, mějme pozorný sluch pro 
hlas stvoření i Stvořitele. Děkujme za ty dny volnosti a sbírejme sílu, abychom byli laska-
vější k lidem blízkým i cizím, abychom jim dovedli naslouchat, přiblížit se jim i jejich světu, 

abychom jim porozuměli, neboť máme čas. Dávejme slova a činy, které působí radost. Pak se vrátíme domů bohatí zkušenostmi a novou silou. 
Od 1. července začíná platit nový řád nedělních bohoslužeb, a to v 8,30 hod. v 14,30 hod., a zároveň prázdninový pořad bohoslužeb ve všední 
dny, které budou v úterý, čtvrtek a v sobotu večer v 18,00 hod. Nebude mše sv. ve středu ráno a v pátek večer. Výjimkou bude první pátek 
v měsíci 3. července a 7. srpna, kdy bude adorace eucharistického Krista a po ní mše svatá.

Začátkem prázdnin v neděli 5. července si připomeneme mší svatou v 8,30 hod.  a 14,30 hod. svátek svatých Cyrila a Metoděje - bratrů ze 
Soluně, kteří jsou známí jako apoštolové Slovanů. Vytvořili písmo hlaholici a prosadili staroslověnštinu jako bohoslužebný jazyk. Věděli, jak je 
důležité slovo, jaký význam má pro dorozumění mezi lidmi, mezi národy. V dnešní době je bohužel slovo znevažováno. Toto znevážení slova má 
samozřejmě následky pro celou kulturu, pro vzájemnou lidskou komunikaci a vede k úpadku slovního projevu.  A přitom je náš jazyk bohatý 
-  jak krásně lze vyjádřit radost, důvěru, vděk, krásu, lásku, ale i trápení. Skrze slova se poznáváme, avšak můžeme i ublížit, například pomluvou. 

Je dobré naučit se neříkat žádné zbytečné slovo, zároveň je důležité vyjádřit se ke všemu, co prospívá druhému nebo i mně samotné. 
A Boží slovo – Písmo svaté – je pro nás návodem, jak dobře žít. Je bohaté na příběhy, podobenství, zkušenosti, ze kterých můžeme čerpat 
pro svůj život. 
Ve čtvrtek 6. srpna si svátkem Proměnění Páně připomeneme Pána Ježíše s učedníky Petrem, Janem a Jakubem na hoře Tábor, kdy jim při 
svém proměnění ukázal, že je víc, než pouhý člověk. 

V polovině srpna, v sobotu 15., oslavíme mší svatou v 9,00 hod. svátek Nanebevzetí Panny Marie. Je to největší mariánský svátek, který si 
každoročně připomínáme - slavnost  Nanebevzetí Panny Marie. Tento svátek se slaví již několik století na základě církevní tradice. Za dogma ji 
až 1. listopadu 1950 prohlásil papež Pius XII. Podstatou svátku je uctění památky vzetí těla Kristovy matky Panny Marie na konci jejího pozem-
ského života do nebe, čímž se jí dostalo jedinečného privilegia. Její ostatky nespočívají v hrobě, ale její tělo i duše byly "vzaty do nebeské 
slávy". Slavnosti u příležitosti svátku Nanebevzetí Panny Marie se konaly již v pátém století v Jeruzalémě, od století následujícího tento svátek 
slaví celý křesťanský Východ a od sedmého století se slaví v Římě. 

Motivy Nanebevzetí Panny Marie se objevují v průběhu staletí i ve výtvarném umění a hudbě. Zároveň je tato událost ze života Ježíšovy 
matky Panny Marie nejčastějším titulem zasvěcení mariánských kostelů. 

Poslední srpnovou neděli bude mše sv. sloužena za školní mládež, učitele a všechny pracovníky ve školství. Všestranné vzdělávání je celo-
životní úkol, a jak se ve škole naučíme učit, naučíme se mít rádi poznávání, porozumět neznámému, získat rozhled, tak pak můžeme v tomto 
pokračovat po celý život, i když už to vůbec nebude naše povinnost, ale záliba. 
                        Edita Moravcová - Římskokatolická farnost Bolatice

Farní ples 2009
V neděli 12. dubna 2009 se uskutečnil již čtvrtý ročník Farního veli-

konočního plesu. Jen ve zkratce bych vám rád přiblížil, co vše jsme 
na něm zažili:

K tanci, a především poslechu, hrála v sále KD kapela A-BAND ze 
Studénky. Opět nová neznámá kapela to letos rozparádila na plné 
pecky a zaplněný sál by sám mohl mluvit o tom, jak jej ještě dnes 
pobolívají parkety. To nahoře v banketce Pohostinství již tradičně 
vyhrávala Cimbálovka Háj a myslím, že málokdo si nezajuchal 
a neskočil s nimi do rytmu…

V úvodu programu jsme mohli zhlédnout tanečně-sportovní vystou-
pení aerobiku dívek ZŠ pod vedením sl. Andrey Obrusníkové; a o pár 
hodin později přihlíželi tomu, jak by mohla vypadat zpověď pomocí 
moderní technologie v blízké budoucnosti.

Jelikož byla tombola letos opět krásně bohatá, po soutěžních 
losech se doslova jen zaprášilo. Není divu: sestava domácího kina, 
domácí pekárna či krásné zahradní lehátko a dalších téměř 90 cen 
nenechaly peněženky dlouho otálet. A jako bonus mohlo pár šťast-
livců vyhrát láhev výborného mešního vína.

Věřím, že i tento ples patřil mezi ty příjemně prožité, a jen doufám, 
že i pro příští rok dokážeme nachystat spoustu skvělé zábavy. Velké 
díky patří všem sponzorům a zvláště pořadatelům, jež se nemalou 
měrou podíleli na přípravě letošního farního plesu.
                      Patrik Vehovský
Římskokatolická farnost Bolatice
ARMAST, s.r.o.
AZPEK Bolatice, s.r.o.
DAJPP, výroba textilní a provaznická
Elektro - p. Václav Blokeš
Elektro - p. Radim Pašek
Henneberg - p. Hubert Slivka
ISOTRA, a.s.
Kadeřnictví - pí. Ilona Masiariková
Kadeřnictví - pí. Zuzana Monsbergerová
Keramika - p. Miroslav Monsberger
Kodex, a.s. Opava
Kosmetika - pí. Monika Fojtíková
Kosmetické studio JOHANKA, Kobeřice
Květinářství - pí. Anežka Sněhotová
Lékárna „U Zlaté rybky“ - Kobeřice
MALHVO, spol. s.r.o. 
manželé Krista a Vilém Adamcovi
manželé Helena a Josef Balarinovi
manželé Marie a Josef Fusovi
manželé Lýdie a Karel Ostárkovi
manželé Eva a Herbert Paverovi
manželé Blanka a Radek Slivkovi
manželé Krista a Erich Stromští
manželé Hedvika a Robert Vitáskovi
Minimarket Petr & Lenka
Obecní úřad Bolatice
Pedikúra - pí. Ludmila Dudová
Pedikúra - pí. Ivana Ďuricová
Penzion Koupaliště Bolatice
PEREVA - lahůdkářství
PF Plasty CZ s.r.o. - Chuchelná
pí. Dagmar Břemková
pí. Kamila Paverová - Tupperware
pí. Hana Šimečková
Prodej moravských vín - manželé Slivkovi
Řeznictví, uzenářství - p. Maxmilián Ritzka
Sabon nábytek
SEMIX PLUSO, spol. s r.o.
SIEMENS, s.r.o.
Smíšený maloobchod - pí. Blanka Freitová
Stavitelství UVARA s.r.o.
Tempo - Jednota Bolatice
TS Bolatice, s.r.o.
Universal - Vavříkovi
Výšivky - pí. Eva Jakšová
Zahradnictví - manželé Mazalovi
Zaměstnanci Drogerie TETA
a farníci z Bolatic a Borové

Myslivecká slavnost

Myslivecká společnost Křeménky pořádá v neděli 
5. července 2009 tradiční slavnost v areálu své 

chaty na okraji lesíku Křeménky. Srdečně Vás proto 
i touto cestou zveme na příjemně strávené nedělní 
odpoledne v přírodě. K celkové atmosféře jistě při-
spěje i živá hudba. Zajištěno bude opět bohaté občer-
stvení včetně vyhlášených zvěřinových jídel, střelnice, 
kola štěstí a dalších zajímavých atrakcí. V podvečer 
bude vylosována věcná tombola. Po letech se zvažuje 
prodloužení slavnosti do nočních hodin uspořádáním 
karnevalu, a to pravděpodobně ve stylu Oldies párty. 
Vše je prozatím v jednání, takže se nechme vzájemně 
překvapit. Přijďte, těšíme se na vás.
           RNDr. Tomáš Řehánek,  jednatel MS Křeménky
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Hokejisté bilancují

Vážení spoluobčané,
je to pár dnů, co ledovou plochu Buly Arény v Kravařích 

naposledy prořízly nože bruslí, kdy utichlo dunění manti-
nelů a pohasly reflektory po posledním zápase 5. ročníku 
amatérské hokejové ligy. Tím skončila další, pro náš tým 
nad očekávání úspěšná sezóna. 
Letos byl poprvé zaveden nový model soutěže, která se 
hrála systémem základní část a play-off. Po dvoukolové 
základní části skončil náš tým na 6. postupovém místě 
do bojů o celkové vítězství v soutěži. Týmy na 7. – 13. místě 
se poté utkaly o konečné umístění. 
Už tento výsledek  pro nás ve vyrovnané soutěži znamenal 
úspěch a do zápasů play-off jsme tak nastupovali s vědo-
mím, že můžeme jenom překvapit. Nikdo z nás nečekal, že 
budeme, i přes absenci několika hráčů, do poslední chvíle 
bojovat o konečnou druhou příčku. Nakonec jsme obsa-
dili místo třetí, což je ve stále větší konkurenci vynikající 
úspěch a obhájili jsme tím svoji pozici z minulého roku. 
Věříme proto, že do dalšího ročníku budou všechny týmy 
vstupovat s pocitem, že když proti nim nastoupí mužstvo 
v dresech s nápisem „BOLATICE“ na hrudi, čeká je těžký 
soupeř a tuhý boj.             
Závěrem bych chtěl znovu připomenout, že veškeré infor-
mace o AHL najdete na stránkách www.bulyarena.cz – 
odkaz AHL a samozřejmě jste kdykoli vítáni v ochozech 
Buly Arény.
Za kolektiv amatérských hokejistů z Bolatic:   Tomáš Boček

Zájezd České Švýcarsko

Ve dnech 8. a 9. května naši turisté uspořádali dvoudenní 
autobusový zájezd do skalních měst v Čechách. První 

den absolvovali trasu v Českém ráji  na skalní zříceninu 
Drábské světničky, na Krásnou vyhlídku a přes Staré Hrady 
kolem Příhrazských skal k hotelu Příhrazy. Po malém občer-
stvení nastoupili do autobusu a přemístili se do města pod 
Ještědem, Liberce. Po ubytování v kempu byl naplánován 
relaxační pobyt v akvaparku Babylon, kde všichni nabrali 
nových sil na další túry a především se část návštěvníku 
vyřádila na  vodních skluzavkách.

Druhý den jsme se přemístili do Českého Švýcarska 
na  Meznou k Edmondově soutěsce, nastoupili na lodičky 
a krásnými scenériemi říčky Kamenice dojeli do Hřenska. 
Po krátkém občerstvení jsme vyšlapali nahoru k Prav-
čické bráně, která je ojedinělá v celé střední Evropě. 
Po prohlídce areálu a především zhotovení  řady fotografií 
jsme se přesunuli okolo Křídelních stěn do Mezní Louky, 
odkud nás autobus přepravil do Jetřichovic. Odtud vyšpl-
hali na Mariinu skálu, na níž je krásná vyhlídka do okolí 
Českého Švýcarska, část účastníků zvládla celý okruh přes 
Vilemíninu stěnu a Rudolfův kámen zpět do Jetřichovic.

Na zpáteční cestě jsme se zastavili ještě na Panské 
skále takzvané “varhany“ - u Kamenického Šenova, kde se 
natáčela scenérie z pohádky Pyšná princezna. Domů jsme 
se vrátili v pozdních nočních hodinách příjemně unaveni 
a plní příjemných zážitků.             Josef Blokeš

Pravčická bránaPánská skála  - „varhany“

VELKOPOPOVICKÝ 
KOZEL EXTRALIGA 

ZAHÁJENA

Měsíc květen je každoročně spojen se začátkem 
sezóny také pro naše sportovní družstvo mužů. 

V letošním roce jsou obě mužstva znatelně oslabena 
a to především díky vážnějším zraněním našich borců. 
Komplikace spojené se zraněními ovlivnili naši pří-
pravu na soutěže zařazené do seriálu Velkopopovický 
Kozel Extraliga ČR v požárním útoku (dále jen extra-
liga) a Moravskoslezský pohár, která neprobíhala tak 
intenzivně, jako v letech minulých. 

I přes výše uvedené problémy se nám podařilo 
sestavit družstvo, které důstojně reprezentovalo naši 
obec na prvním kole letošního ročníku extraligy, které 
proběhlo v sobotu 30. května 2009 na hasičském 
hřišti Pod lipami v Letohradu – Kunčicích  (okres Ústí 
nad Orlicí) pod názvem Kunčický pohár 2009. I přes 
velmi nepříznivé počasí se zde sjelo celkem 49 druž-
stev mužů a 13 týmů žen. Takto naplněná startovní lis-
tina slibovala napínavou podívanou. Početná divácká 
kulisa vytvořila parádní atmosféru pro celou špičku 
republiky. Prestiž soutěži přidaly také kamery České 
televize, která nám přináší pravidelně reportáže ze 
soutěží zařazených do extraligy.

Muži z Bolatic startovali také v Letohradu ze svého 
již tradičního startovního čísla 18. Po krásném výkonu 
se mohli radovat z prvních extraligových bodů. Čas 
17.31 znamenal ve velmi vyrovnaném startovním poli 
pěkné 5. místo na úvod seriálu. Na prvním místě se 
umístili hasiči z Plumlova (okres Prostějov), stříbro 
putovalo na jih Moravy a to do Litavy (okres Brno-Ven-
kov) a třetí příčku si odvezli borci ze západní části 
naší republiky a to Úherce (okres Plzeň-Sever).
Po 1. kole se drží naši muži na průběžném 5. místě 
se ztrátou 9 bodů na leadera tabulky. Letošní ročník 
je opět velmi vyrovnaný a slibuje ještě mnoho napí-
navých soubojů. Další dvojkolo čeká naše závodníky 
v Opatovicích a Radíkově na Přerovsku za účasti tele-
vizních kamer a to až po uzávěrce tohoto čísla zpravo-
daje. Jak si naši muži povedou dále můžete  mimo jiné 
sledovat také na webových stránkách http://hasici.
bolatice.cz.
                  Ing. Stanislav Pašek 

Vážení spoluobčané,
více než půl století uplynulo od konce 2. sv. války, která těžce postihla jak povinně naru-

kované muže z Hlučínska tak jejich rodinné příslušníky. Již několik let pracujeme na knize 
o vojácích Hlučínska, sloužících v německé armádě. Vydaným dílem bychom chtěli těmto 
lidem věnovat trvalou vzpomínku na jejich těžký osud ve válečných letech. Touto cestou se 
obracíme na pamětníky nebo jejich potomky s prosbou o pomoc. Naším cílem je sestavit 
pokud možno kompletní seznam všech vojáků, který bude obsahovat jména jak padlých, 
tak i vojáků, kteří válečné útrapy přečkali. 

Pokud máte doma jakékoliv doklady vztahující se k této tématice (povolávací doklady, 
propouštěcí listy ze zajetí, dopisy či fotografie z fronty, vyznamenání apod.) prosíme Vás 
o jejich zapůjčení. Kontaktovat můžete kteroukoliv z níže uvedených osob.

VOJÁCI NĚMECKÉ ARMÁDY Z HLUČÍNSKA
(Prosba o spolupráci)

Kontaktní osoby:
Karel Kocian   tel.: 604 189 379 (Kravaře)
Jiří Neminář   tel.: 732 731 826 (Píšť)
Václav Šafarčík   tel.: 721 632 283 (Bolatice)
Petr Barč    tel.: 608 942 996 (Oldřišov)
Milan Pchálek  tel.: 732 588 624 (Opava)
Milan Dorna   tel.: 732 357 090 (Bělá)
Metoděj Chrástecký   tel.: 737 809 850 (Muzeum Hlučínska)

O výsledcích naší dosavadní práce se můžete přesvědčit na webových stránkách:
www.hultschiner-soldaten.de   Mgr. Metoděj Chrástecký 
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Vážení přátelé, příznivci bolatické kopané,

rád bych Vás zase po dvou měsících informoval o dění v našem fotbalovém klubu (dále jen 
FK). Měsíc červen obecně deklaruje ukončení všech soutěží v rámci družstev FK, tudíž tento 
článek chápejte i v duchu ohlédnutí se za ukončeným soutěžním ročníkem 2008-2009.

„A“ družstvo mužů pod vedením Rudolfa Rataje se v konečném součtu umístilo v polovině 
tabulky I.A třídy sk.A Moravskoslezského krajského fotbalového svazu se ziskem 35 bodů. Zají-
mavou informací při pohledu na statistické údaje o dané soutěži je fakt, že naši hráči mají nej-
lepší defenzívu na domácí půdě ze všech družstev, kdy brankář Martin Bortlík obdržel pouhých 
11 branek. Samozřejmě to svědčí i o skvělé práci v obranné řadě v čele s dlouhánem Roma-
nem Ceplým. Nejlepším střelcem byl Michal Ballarin s 9 góly do sítě soupeřů. Základní idea 
však zůstává stejná: stabilizovat kádr složený z odchovanců a místních rodáků, hrát největší 
sportovní fenomén číslo 1 pro veřejnost a hlavně pro radost, dobrý pocit 
a zábavu. Následující soutěžní ročník, který začíná o víkendu 15.-16. 
srpna 2009, přinese sebou spousty zajímavých střetnutí a konfrontací 
s okolními vesnicemi. Z krajského přeboru totiž sestupují Bohuslavice, 
naopak z I.B třídy postupují Strahovice. Takto sestavená soutěž by se 
dala charakterizovat jako doslova „prajzskou soutěží“, neb na pár výji-
mek se jedná o samé derby. Očekáváme obrovský nárůst diváků a ve spo-
lupráci s hospůdkou „Barca“ na hřišti rozšíření sortimentu o grilované 
specialitky.

„B“ mužstvo mužů pod vedením Jiřího Šuly a Alfréda Feilhauera 
dosáhlo historického úspěchu, který se zapíše zlatým písmem do kroniky 
našeho sdružení. Podařilo se jim totiž vyhrát III.třídu okresní soutěže již 
v předposledním kole před Hněvošicemi. Jedná se o mužstvo zkušené, 
které poznalo hořkost porážky za celou sezónu z celkových 24 utkání jen 4x!!! Pro vedení FK 
nastalo dilema, zda přihlásit družstvo do vyšší soutěže či nikoliv. Vědomi si strategie výchovy 
hráčů pro „A“ družstvo, nárůstů ekonomických parametrů a posláním flamenga jako celku, jsme 
se rozhodli setrvat v dané soutěži a nepřihlásit celek do okresního přeboru. Hráčům blahopře-
jeme a těšíme se na další podobné úspěchy.

Momentálně nelichotivý stav pociťujeme u družstva dorostu. Trenér Rostislav Thomas se 
potýká s nedostatkem hráčů, nezájmem některých kluků o trénování, špatným přístupem 
ke sportu atd. Najdou se však i světlé výjimky, kteří se fotbalem umí bavit i v této nejproblema-
tičtější kategorii. Dorostenecké družstvo obsadilo předposlední příčku tabulky, ale díky nese-
stoupení žádného mužstva z krajské soutěže přebor zachránili a nesestupují do nejnižší možné 
soutěže. Apelujeme proto na všechny hochy ve věku 14-18 let, kteří chtějí zkusit nejrozšířenější 
sport a reprezentovat tak Bolatice v našem klubu, ať neváhají a přijdou si zahrát na hřiště.

Kategorie starších a mladších žáků trénují David Steffek a Robin Obrusník. Starší žáci se 
umístili v okresním přeboru na 7.místě tabulky a mladší na 3. místě. Důležitým aspektem je 
zkvalitnění zájmu žáčků a stabilizace žákovských družstev. V sobotu 27. 6. 2009 hráči roč-
níku 1996 a mladší absolvují turnaj mladších žáků v Chuchelné. Ve dnech 2. - 7.7.2009 se 
naši mladší žáci zúčastní 8. ročníku mezinárodního fotbalového turnaje – Fragaria Cupu 2009 
konaný pod záštitou předsedy vlády Slovenské republiky v Prešově. I díky tomuto mládežnic-
kému projektu bychom chtěli našim žákům ukázat radost a potěšení ze sportování a poukázat 
na jeho společenské, zdravotní a psychologické aspekty. Cílem je rozšířit dětem obzory celého 
sportovního světa, zejména specifikací na nejrozšířenější sport. Frekventant by si měl rozšířit 
obzory sportování jako celku, zejména specializací na fotbal rozvojem pohybových schopností, 

dynamikou a koordinaci běhu, technikou s míčem atd. Utužením frek-
ventantů by mělo dojít ke sportovní a společenské soudržnosti kolektivu.

Celek přípravky vedený Jaroslavem Nawrathem, Alešem Theuerem 
a Davidem Kotíkem obsadil v mistrovské sezóně hezkou 5. příčku. 
Základní myšlenka však zůstává stejná a to postupným způsobem naše 
nejmenším vést a směřovat formou her, soutěží a zábavy k základním 
prvkům fotbalu. Mimo soutěž kluci reprezentovali naši obec na dvou 
okresních turnajích v Dolním Benešově a Chlebičově hraných na umělém 
travnatém povrchu, kde shodně obsadili krásné 2. místo za Kravařemi. 
V pátek 26. 6. 2009 hoši jedou obhajovat loňské prvenství z turnaje 
o pohár starosty obce Štěpánkovice hraném na místním hřišti TJ Sokol.

Z důvodu zkvalitnění výchovy mládežnických družstev se vedení FK 
rozhodlo i touto formou v obecním zpravodaji oslovit všechny bývalé 

hráče, odborníky, nadšence apod., zda-li by nám nepomohli s trénováním žáků atd. Zájemci se 
mohou hlásit či volat šéftrenérovi mládeže Jaroslavu Nawrathovi – mobil: 724277935.

Ve dnech 26. - 28. 6. 2009 jsme měli pořádat jako každým rokem tradiční sportovní slavnost. 
Počasí nám však nepřálo, a tak se kromě sobotního karnevalu, který se konal v sále kulturního 
domu, všechny ostatní akce zrušily. Sportovní slavnost bychom chtěli zopakovat koncem čer-
vence. Velkým úspěchem na funkcionářské úrovni se nám podařilo ve spolupráci s místním obecní 
úřadem a Okresním fotbalovým svazem Opava uspět s žádostí u Českomoravského fotbalového 
svazu na výstavbu hřiště s umělým travnatým povrchem o rozměrech 20x40 metrů, které se bude 
realizovat v rohu našeho stadionu vedle náhradního fotbalového hřiště.

Závěrem bych chtěl touto cestou poděkovat všem fotbalovým nadšencům, příznivcům 
a členům klubu za podporu v našem úsilí.        

          Za FK Bolatice: Josef Boček, předseda klubu

Cesta za pohádkou – 
akce, kterou obdivují 
lidé nejenom v obci! 

Kultura/Cestování/Inzerce

Mateřská škola Bolatice pořádá již 10 let akci, 
kterou přibližuje našim nejmenším pohád-

kové bytosti z různých pohádek  a zároveň baví děti 
i dospělé. Letošní cesta za pohádkou měla rekordní 
účast téměř 350 dětí, řada přijela z okolních  vesnic či 
měst a dokonce z Opavy a Ostravy!
Akce je vizitkou skvělé práce pedagogů MŠ, rodičů 
a dalších místních nadšenců, kteří  bez nároků 
na odměnu (naopak sami kupují pro děti odměny 
na jednotlivá stanoviště)  připravují pro děti i jejich 
rodiče a prarodiče nádherné zážitky.
A proto všem pořadatelům a účinkujícím patří podě-
kování obce Bolatice za uspořádání překrásné akce 
a výbornou propagaci naší obce!
   Mgr. Herbert Pavera

Dožínky 
se budou konat 

29. srpna s mezinárodní 
účastí

Letošní Bolatické dožínky se uskuteční 
v sobotu 29. srpna. I letos jsme se, bohužel, 

trefili do termínu Štrasenfestu na Borové, ale 
vzhledem k tomu, že dožínek se mají účastnit 
mladí lidé z družebních vesnic (mají prázdniny) 
i vedení těchto družebních vesnic, nemohli jsme 
posunout dožínky o týden později (na 5.9.).
Také jsme byli limitováni obsazením turistické 
ubytovny ve staré škole, a tak nám zbyl pouze 
jeden termín, a to sobota 29.8.
Věříme, že občané stejně jako loni připraví 
bohatou výzdobu ulic k dožínkám a v hojném 
počtu se přijdou pobavit a posedět do areálu 
fotbalového hřiště.
             Mgr. Herbert Pavera

Francouzské odpoledne si našlo řadu našich občanů 
Obec Bolatice uspořádala v soboru 23. května 

odpoledne již třetí akci  zaměřenou na propa-
gaci Francie, francouzského jídla, vína apod.

Díky naší občance paní Sandře Konečné (rodačce 
z francouzského Provance) jsme mohli znovu ochut-
nat speciální francouzská jídla, výborná červená 
vína, setkat se s dalšími mladými Francouzi a zahrát 
si hru všech Francouzů- petanque!
Paní Sandra spolu se svými rodiči a se svými přá-
teli z agentury Alliance Francaise, která se zabývá 
výukou cizích jazyků, připravili  několik chuťově 
výborných jídel.

Nejdříve jsme mohli ochutnat hranolky s majoné-
zou, slanou buchtu se slaninou, sladký koláč a jídlo 
připomínající pizzu. Vše bylo výborné a řada lidí se 
několikrát vracela ochutnat tato jídla, která mohli 
zapíjet výborným červeným francouzským vínem.

Na závěr prezentace jídla a vína si někteří 
vyzkoušeli i oblíbenou francouzskou hru petanque, 
někteří byli dokonce úspěšnější než naši hosté. A ti, 
kteří vydrželi až do večera, si mohli při kytaře zazpí-
vat francouzské i mezinárodní písničky.

Celé francouzské odpoledne se setkalo mezi lidmi 
s velmi kladným ohlasem a jeho organizace společně 
s Cestou za pohádkou se ukázala jako výborná.

Velké poděkování za zorganizování akce patří 
paní Sandře Konečné, jejím rodičům, přátelům 
a také restauraci na hřišti FK, která zajišťovala 
pomoc při přípravě některých občerstvení. 
          Mgr. Herbert Pavera
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Sdružení obcí 
Hlučínska 
zaštítilo 
festival 

Štěrkovna 
Open Music 

Sdružení obci Hlučínka převzalo záštitu nad 
velkým mezinárodním hudebním festivalem 

Štěrkovna Open Music, který se pravidelně koná 
na břehu Hlučínského jezera. Letos se akce usku-
teční 31. července a 1. srpna a návštěvníci se 
mohou opět těšit na bohatý program. Mezi hlavní 
hvězdy bude patřit finská kapela Waltari, český Mig 
21 či slovenská zlatá slavice Jana Kirschner.

"Festival Štěrkovna Open Music vnímáme jako 
jednu z největších a nejvýznamnějších kulturních 
akcí, které se v posledních letech na Hlučínsku 
pořádají. Vítáme především fakt, že do našeho 
regionu přitáhne návštěvníky z celého kraje a dal-
ších koutů České republiky, kteří by k nám třeba 
jinak vůbec nezavítali. Ti pak mohou mezi jednot-
livými koncerty navštívit zajímavé turistické cíle 
Hlučínska," vysvětlil předseda sdružení a starosta 
Bolatic Herbert Pavera.

Právě na vzájemnou propagaci představitelé 
sdružení a pořadatelé letos sázejí. "Na stránkách 
festivalu - www.sterkovnamusic.com - budeme 
propagovat zajímavá místa, kam mohou návštěv-
níci hudební přehlídky zamířit. Na druhou stranu 
získáme prostor v městských a obecních novinách 
jednotlivých obcí," vysvětlil princip spolupráce 
jeden z pořadatelů festivalu David Moravec. Dodal, 
že spolupráce je na začátku a pro příští roky se 
nabízí řada dalších možností, jak ji rozšířit.

Program festivalu, je mnohem pestřejší. Celkem 
se představí dvě desítky kapel. Kromě již zmiňo-
vaných kapel a zpěváků vystoupí objev letošních 
Andělů nadějná skupina Toxique. "Návštěvníci se 
ale mohou těšit i na hity Petera Nagyho či známé 
české skupiny Sto zvířat," řekl ředitel Sportovně 
rekreačního areálu Hlučín Petr Breitkopf, který je 
jedním z pořadatelů festivalu.  

Program doplňují další známá jména. Pro starší 
generace hudebních fanoušků zahraje Tony Duchá-
ček a jeho Garage a naopak pro omladinu bude 
hrát současný idol dětských pokojíčků Ewa Farna.
Vstupenky mohou zájemci ještě do konce července 
pořídit za zvýhodněnou předprodejní cenu 400 
korun. Na Hlučínsku jsou k dostání v hlučínské 
Hospodě 56, v Galerii na hlučínském náměstí, 
v Kulturním domě v Dolním Benešově. Zájemci je 
mohou koupit i v opavské Sluně a v prodejních mís-
tech společností Ticketstream a TicketPro. Všechny 
informace zájemci najdou na internetových strán-
kách www.sterkovnamusic.com.

Pořadatelé slibují i bohatý doprovodný pro-
gram. Připravují sportovní turnaje, přijede luna-
park a zájemci si budou moci vyzkoušet airsoftové 
zbraně. V areálu opět bude autentický trenažér 
Formule 1. K dispozici hudební příznivci budou 
mít i vodní lyže a další atrakce areálu. Pro všechny, 
kteří budou chtít přespat, bude opět k dispozici 
zdarma náš vybavený kemp.

Štěrkovna Open Music je festival, který má 
za sebou pětiletou tradici. Během této doby se 
stal druhou největší hudební přehlídkou v celém 
Moravskoslezském kraji.  V posledních dvou letech, 
kdy v Hlučíně vystoupily skupily například Kryštof, 
No name, Tata bojs, Suport Lesbiens, Pražský výběr 
a řada dalších, akci v průměru navštívilo 8 000 
lidí.    
    D. Moravec


